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EL fEStIVAL CInECuLpABLE 
BAt RèCoRD AMB pRop DE 
500 CuRtS pRESEntAtS

18 RECupEREn L’ARC MEDIEVAL 
DE L’AntIC pALAu DELS 
CuCALÓ DE MontuLL

8LA fIRA DE SAntA CAtERInA 
MARCA L’ARRIBADA DE LA 
CAMpAnyA nADALEnCA

19

Es tracta d’una ferramenta de control 
sostenible que s’ha emprat, en un pri-
mer moment, a la plaça de l’Alguer 
per les queixes dels veïns pel soroll i 
brutícia que generen els ocells.

un nou servei de 
falconeria per a parar 
la plaga d’estornells

Vila-real aplica una eina per el 
risc urbanístic de 231 milions 
L’objectiu és minimitzar el risc de les reserves per 
aprofitament urbanístic concedides pel govern del PP

L’Ajuntament ha organitzat una jornada informativa i 
de debat per a tractar aquesta solució urbanística

preparen els 100 
anys del patronatge 
de sant pasqual 

L’Ajuntament vol implicar 
tota la societat local en una 
comissió de treball per a dis-
senyar una programació amb 
motiu del centenari del patro-
natge de sant Pasqual.

U

Serveis Socials 
rebrà 600.000 
euros autonòmics

La Generalitat Valenciana 
aportarà el proper exercici 
135.000 euros més respecte 
de l’actual exercici al munici-
pi amb l’objectiu de reforçar 
l’assistència social.

U

Els veïns trien les 
propostes per al 
proper pressupost 

Per sisé any consecutiu, 
Participació Ciutadana ha 
tancat aquest procés en què la 
societat vila-realenca ha valo-
rat què volen per a millorar la 
qualitat de vida a la ciutat.

U

èxit de Destaca
La fira de transferència tecnològica va convocar més de 
7.500 persones i va comptar  amb empreses i investigadors 
nacionals i internacionals així com jornades divulgatives



tema del mes

El pla aprofita borses 
de sòl urbà en zones on 
en el seu moment va 
haver-hi indústries per 
a fer-les residencials

U

Vila-real aplicarà una nova eina urbanística 
per a taponar el risc de 231 milions d’euros 
La nova llei autonòmica permet donar resposta als 698.000 metres quadrats de sostre atorgats en el seu moment pel Partit Popular

L ’Ajuntament aplicarà un 
nou instrument per a mi-
nimitzar el risc dels aprofi-
taments urbanístics, xifrat 

en 231 milions d’euros a causa 
dels 698.000 metres quadrats 
de sostre. Per a això, s’està ela-
borant un esborrany que culmi-
narà amb la modificació del Pla 
General d’Ordenació Urbana en 
uns mesos.

L’alcalde de Vila-real, José Ben-
lloch, i l’edil de Territori, Emilio 
Olbiol, van ser els encarregats 
de presentar aquesta proposta 
que pretén «evitar la ruïna de la 
ciutat». «Hem intentat controlar 
la situació pagant i anem ja per 
16 milions d’euros, després de 
la utilització perversa del PP de 
l’urbanisme», segons el màxim 
responsable municipal.

Per a  fer  possible el  pla 
s’aprofitaran borses de sòl urbà 
en zones on en el seu moment va 
haver-hi indústries per a materia-
litzar els aprofitaments i oferir-
les als propietaris. Una mesura 
que podrà desenvolupar el consis-
tori gràcies a la Llei d’ordenació 
del territori, urbanisme i paisat-
ge de la Generalitat Valenciana, 
aprovada el 2014.

Entre les set àrees proposades 
per a compensar els afectats es 
barreja la possibilitat d’oferir es-
pai als voltants de l’avinguda de 
Grècia, en l’àrea del Botànic Cal-
duch, a l’entorn de Maderas Cle-
mente (al costat de la carretera 
d’Onda), en el solar que anterior-
ment ocupava l’empresa Azuvi 
(en el sud de la ciutat), així com 
en les illes 532 i 533 del PGOU, o 
en zones d’Espai Vila-real i de la 
Ciutat del Transport.

RISC INAUDIT
Obiol va indicar sobre aquest te-
ma que es tracta de «regenerar 
la ciutat, que siga més viable i, 
a més, taponar l’hemorràgia, 
com s’ha fet fins ara, per a evi-
tar que es trenque la caixa de 
l’Ajuntament, perquè la xifra 
de risc total és espectacular i 
inaudita. Caldria preguntar-se 
per què açò solament passa ací, 
a Vila-real».

Per la seua banda, Benlloch 
va anunciar que la intenció és 
aprovar i començar a treballar 
amb aquesta eina aquest any 
2016, perquè en els anys del PP 
«s’oferien aprofitaments sense 
cap ubicació i sense garanties 
de futur». «Són 698.000 metres 
quadrats de sostre els atorgats 
en el seu moment pel Partit Po-
pular a pesar que sabien que era 

L’alcalde, José Benlloch, i el regidor de Territori, Emilio M. Obiol, van detallar el treball que s’està duent a terme per a minimitzar els perills urbanístics.

El responsable de Territori va mostrar quines són les àrees valorades.

a propietaris, que van veure un 
bon dia ocupats els seus terrenys 
sense rebre a canvi més que fum 
i promeses desgavellades». 

El titular de Territori va afir-
mar que si l’anterior govern mu-
nicipal haguera gestionat la ces-
sió de terreny de forma correcta 
«majoritàriament no haguérem 
tingut aquest problema». «Què 
impedia arribar a un acord, ges-
tionar i posar els metres en un 

fres exactes de la gestió urbanís-
tica realitzada pel PP en els seus 
últims anys de govern local.

L’OPCIÓ MÉS JUSTA
Des de l’Ajuntament indiquen 
que és la mesura «més justa» 
i Obiol envia un missatge de 
tranquil·litat als veïns implicats, 
«ja que no se’ls llevarà un cen-
tímetre del que se’ls devia i ga-
rantim així els seus drets com 

El pla municipal contempla utilitzar una part de la superfície de l’Espai la Vila.

fictici i que no es podien mate-
rialitzar», puntualitza l’alcalde. 
Benlloch valora que el recurs a 
les reserves d’aprofitament era 
un mètode «pervers i il·legal; 
una gran mentida que ha deri-
vat en empastres com l’obertura 
de l’avinguda de França, el solar 
de l’Escola Oficial d’Idiomes o 
el jardí de Botànic Calduch». 
L’informe que s’està elaborant 
oferirà les conseqüències i les xi-
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lloc determinat?», va qüestio-
nar Obiol. 

«Amb el PP i el seu mètode 
pervers», apunta Benlloch, «la 
bola es feia cada vegada més 
gran». «La gent cedia solars per-
què se’ls prometia que els me-
tres de sostre valdrien molt i se-
rien atractius per a vendre’ls a 
constructors o promotors. Així 
doncs, la gent es reservava me-
tres al Registre de la Propietat 
però amb l’esclafit i la crisi im-
mobiliària, els metres de sostre 
no valen res. És ací quan la gent 
se n’adona de la gran mentida 
del PP, se’ls havia venut que 
això era una assegurança de vi-
da», va relatar Benlloch. 

«Hi ha moltíssims propieta-
ris que tenen moltíssims drets 
de sostre. En aquests moments, 
les seues finques són jardins, 
col·legis, … i reclamen per-
què tenen dret», va comentar 
l’alcalde.

Una jornada de debat territorial inclou la 
societat a l’anàlisi de la gestió urbanística
L’anàlisi d’altres zones i la inviabilitat d’un nou PGOU per a solucionar el problema foren part de les conclusions

L es I Jornades de Debat Te-
rritorial, organitzades per 
la Regidoria de Territori 
amb la col·laboració de la 

Conselleria d’Habitatge, Obres 
Públiques i Vertebració del Terri-
tori, van reunir diferents experts 
per a analitzar les causes i con-
seqüències dels aprofitaments 
urbanístics i van debatre sobre 
les pràctiques i realitats muni-
cipals. El debat s’emmarcava en 
la voluntat de l’equip de govern 
de traslladar a la ciutadania els 
detalls de la modificació del pla 
general en què s’està treballant 
para «taponar la sagnia dels apro-
fitaments urbanístics derivats de 
la gestió del PP».

L’objectiu de la trobada era in-
formar sobre temes urbanístics 
centrals per a la ciutat, fer partí-
cips els ciutadans dels problemes 
que impliquen determinades 
pràctiques urbanístiques, així 
com exercir la transparència so-
bre les propostes que intentaran 
corregir les conseqüències deri-
vades d’algunes gestions realitza-
des en el passat. 

Així ho va anunciar l’alcalde, 
José Benlloch, que explicava que 
la iniciativa per a augmentar el 
nombre de zones proposades per 
l’equip de govern per a aquest 
objectiu -un total de set- va sorgir 
per part dels professionals i tèc-
nics en urbanisme participants 
en la jornada de debat territorial 
amb la idea de buscar solucions 
«als problemes que ens ha gene-
rat l’urbanisme a cost zero i els 
aprofitaments derivats de la ges-
tió del territori, en els quals a Vi-
la-real som capdavanters, gràcies 
als últims quatre anys de govern 
del PP a la ciutat».

«Va haver-hi algunes aporta-
cions, en el marc del debat, que 

ens van convidar a fer una re-
flexió respecte a espais, dins del 
sòl urbà actual, que nosaltres no 
havíem contemplat i, fins i tot, 
se li pot donar un major apro-
fitament a altres zones, la qual 
cosa ens permetria augmentar 
els metres quadrats de sostre 
d’aprofitament urbanístic per 
saldar el deute que tenim», des-
taca l’alcalde. 

Entre aquestes noves àrees 
d’estudi es troba, per exemple, la 
zona de la carretera d’Onda més 
propera al nucli urbà. 

Benlloch afirma que la seua in-
tenció és portar a un Ple extraor-
dinari aquest pla d’actuació en 
dues setmanes». Posteriorment, 
les modificacions en el Pla Ge-
neral d’Ordenació Urbana, en el 
sentit de passar d’industrial a re-
sidencial diversos espais dins del 

nucli urbà o annexos a aquest, 
s’exposarien al públic.

«Si la Generalitat està dispo-
sada a ajudar-nos en l’aplicació 
de la llei urbanística, en un ter-
mini de sis mesos podríem tenir 
aquesta eina per fer front a les 
reclamacions que ens vénen», 
explica. 

A més, l’alcalde va valorar que 
«un nou Pla General d’Ordenació 
Urbana (PGOU) no solucionaria 
el problema creat pel deute mu-
nicipal en aprofitament urbanís-
tic, malgrat que alguns -en re-
ferència al Partit Popular- inten-
ten distorsionar i manipular la 
realitat, dient que al final tot se 
soluciona requalificant Mart per 
a enviar allí els aprofitaments 
que ells mateixos van generar en 
els seus últims anys al capdavant 
de l’executiu local».

+DADES

“Durant el mandat del PP es 
van fer ocupacions directes, sen-
se negociar, passant per sobre de 
les persones, com va ocórrer amb 
el PAI Madrigal, el de la carretera 
d’Onda, la ronda Sud-oest, els te-
rrenys de l’Escola Oficial d’Idiomes 
(EOI) i del col•legi de José Soriano, 
entre d’altres”, lamenten des de 
l’equip de govern. En aquest sentit, 
denuncien que “des del 2011 hem 
pagat 16 milions en sentències 
urbanístiques, dels quals vuit han 
sigut per sobrecost, és a dir, per la 
diferència entre la valoració del PP 
al seu moment dels terrenys i el 
que determina la justícia, després 
que els afectats hagen denunciat, 
ja que estan en el seu dret”. 

“Ho hem patit durant quatre 
anys, ho seguim patint i no descar-
tem seguir rebent aquest tipus de 
colps fruit dels empastres del PP”, 
manifesten els actuals responsa-
bles municipals, que asseguren 
que “per culpa d’aquestes sentèn-
cies, el pressupost anual sempre 
es veu afectat, perquè amb els di-
ners que destinem a aquests paga-
ments imprevists, bé podríem ela-
borar uns comptes com en realitat 
ens agradaria”.  La devolució del 
prèstec de 20 milions també min-
vem el compte municipal.

 “El PP va optar al seu moment 
per fer urbanisme contra les per-
sones, passant per sobre de tot i 
de tots i amb un únic lema: per a 
presumir cal patir, però l’únic que 
presumia era l’anterior equip i els 
qui patien eren tots els ciutadans, 
que pagaven amb els seus im-
postos cadascun dels seus exces-
sos”, afirmen. “Davant d’aquesta 
irresponsabilitat que ara paguem 
tots, aquest equip de govern pro-
gressista aposta per una altra for-
ma de fer política, responsable i 
propera als veïns, amb els quals 
hem parlat en tot moment i amb 
qui hem hagut de negociar en 
més d’una ocasió per a evitar 
conseqüències pitjors”, apunten 
des de l’equip de govern.

U

U

U

16 milions per 
sentències
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La sala de conferències de la Fundació Caixa Rural Vila-real va acollir aquesta cita sobre el futur urbanístic de la ciutat.

       

+DADES

La jornada va arrancar amb la 
xarrada «Aprofitaments urbanís-
tics: causes i conseqüències; pràc-
tiques i realitats municipals» de 
l’advocat, urbanista i tècnic en Ges-
tió Territorial, Vicent García Nebot. 
L’arquitecte, urbanista i tècnic, Ge-
rardo Roger Fernández, va parlar 
de la «Modificació del règim jurídic 
de gestió en sòl urbà del PGMOU 
de Vila-real». Abans del tancament 
va haver un temps de debat.  La di-
rectora territorial de la Conselleria 
d’Habitatge, Obres Públiques i Ver-
tebració del Territori, Lidón Bordils, 
va estar present.

U

Programa amb 
la veu d’experts

El risc urbanístic per reserves 
ja amenaça l’Ajuntament 
amb 21,5 milions als jutjats

El risc derivat de les operacio-
ns urbanístiques dels últims anys 
de govern del Partit Popular a 
Vila-real amenaça l’Ajuntament 
amb pagaments de prop de 21,5 
milions d’euros. La quantitat 
correspon a les reclamacions 
presentades per un total de 18 
propietaris que estudia el Jurat 
d’Expropiació de Castelló, enca-
ra que el risc podria ascendir a 
80 milions d’euros, segons les 
dades de l’auditoria encarregada 
pel govern municipal el 2011. 

«Seguirem treballant per a 
protegir els interessos de tots els 

U veïns i les veïnes; però en aquest 
cas la discussió està en les quanti-
tats no en el dret a cobrar», pun-
tualitza l’alcalde Benlloch.

Entre els casos que hi ha 
damunt de la taula del Jurat 
d’Expropiació es troben opera-
cions com la del jardí de Jaume 
I pel qual reclamen 4,8 milions 
d’euros, els terrenys per a la pro-
longació de l’avinguda de França  
per la qual sol·liciten 900.000 
euros o la urbanització de la ca-
rretera d’Onda per la qual recla-
men 629.000 euros tot i que la 
situació és més complexa. El jardí de Jaume I o l’avinguda de França són alguns dels assumptes oberts.

       



La celebració del centenari del patronatge 
de sant Pasqual implicarà «tota la ciutat»
Es crea una comissió que s’encarregarà de proposar i debatre el conjunt d’accions de la commemoració

V ila-real retrà homenat-
ge l’any que ve al cente-
nari del patronatge de 
sant Pasqual sobre la ciu-

tat, una efemèride per a la qual 
l’Ajuntament vol implicar «tota 
la societat local» en una comis-
sió de treball per a dissenyar una 
programació a l’altura del que 
l’ocasió mereix». 

«El 5 de juliol de 1917, Vila-
real va sol·licitar a la Santa Seu 
el patronatge de sant Pasqual. 
La resposta va arribar el 14 de 
novembre d’aquell any, quan es 
va decretar oficialment que sant 
Pasqual seria, des d’aleshores, pa-
tró de la ciutat», explica el regi-
dor de Turisme, Emilio M. Obiol. 
«El 2017», afegeix, «hauran pas-
sat 100 anys i l’Ajuntament de 
Vila-real vol liderar, compartir i 
fer partícip tota la ciutat d’un es-
deveniment d’aquesta transcen-
dència». 

A manera de proposta, Turisme 
ha treballat en algunes idees com 
l’organització d’una exposició fi-
latèlica al voltant de la figura del 
patró o l’edició de material gràfic 
i audiovisual promocional que 
servirà també per a «fer camí en 
la ruta santpasqualina en la qual 
estem treballant al costat d’altres 
municipis on el frare alcantarí va 
deixar una empremta, com To-
rrehermosa, Alconchel, Xàtiva o 
Monforte», recorda Obiol.

Una altra possibilitat que se 
sotmetra al debat de la comissió 
és la d’exposar a la Casa Museu 
de Llorens Poy una selecció de 
l’ingent patrimoni que el Fill 
Predilecte de la ciutat va atreso-
rar sobre el patró. 

Els integrants de la comissió de treball de la commemoració van realitzar una primera sessió constitutiva.

de Veïns, la Junta Central de Set-
mana Santa, la Junta de Festes 
i el Bisbat de Sogorb-Castelló, a 
més dels regidors de Cultura, 
Relacions Institucionals i Festes 
i representants dels grups muni-
cipals. 

«Ha resultat molt interessant 
com a primera presa de contac-
te  per a constatar l’interés i la 
voluntat de tots per a promoure 
durant l’any que ve un programa 
commemoratiu», valoren. 

Material de marxandatge sobre 
el centenari o recrear d’alguna 
manera les tradicionals «basse-
tes del jardí» que ubicades tra-
dicionalment al jardí que porta 
el seu nom són també algunes 
de les propostes. «Ens agradaria 
recuperar el templet i les basses 
originals, però les possibilitats 
pressupostàries són les que són 
i aquest govern municipal, a di-
ferència d’uns altres, no vol fer 
cap balafiament. El que sí podem 

valorar és adequar el jardí i el 
monument actual a Polo de Ber-
nabé per a recrear les populars 
bassetes», agrega. 

PRIMERA REUNIÓ
La comissió de treball ha celebrat 
la primera reunió constitutiva, 
amb la participació de l’alcalde, 
José Benlloch. La comissió, presi-
dida pel regidor de Turisme, està 
formada per l’associació Amics 
del Pouet del Sant, la Federació 

UcoVI PRoMoU EL bLAck 
fRIdAy ENtRE  EL tEIxIt 
coMERcIAL dE LA cIUtAt

El 25 de novembre els 71 
comerços adherits a la Unió 
de Comerç de Vila-real (UCO-
VI) van celebra el conegut com 
Black Friday. Les tendes, de 
diferents sectors com moda, 
complements, viatges, decora-
ció, perfumeria o electrònica, 
van oferir als seus clients im-
portants descomptes del 5 al 
50% en els productes exposats 
en les seues tendes i amb un 
horari de tancament ampliat 
fins a les 21 hores.

U

Repàs

EL PP dE VILA-REAL dEMANA 
qUE s’ExIgIscA UNA REVIsIÓ 
dELs VALoRs cAdAstRALs

El Partit Popular ha presen-
tat una moció en què sol·licita 
a l’Ajuntament que reclame 
la revisió dels valors cadas-
trals de la ciutat de tal forma 
que es beneficie els veïns de la 
ciutat. Tal com ha explicat el 
regidor del PP, Carlos Gil, «la 
llei permet revisar els valors-
per a adaptar-los a la realitat 
immobiliària actual» ja que 
«la realitat de la ciutat ha can-
viat molt».

U

c’s Es REUNEIx AMb LEs 
ENtItAts VEïNALs I REcLAMA 
AgILItzAR ELs PAgAMENts

El portaveu de Ciuta-
dans (C’s), Domingo Vicent, 
s’ha reunit amb la Federació 
d’Associacions de Veïns i ha as-
senyalat que «encara que s’ha 
avançat molt en aquest àmbit, 
queda camí per recórrer com 
la necessitat d’agilitar els trà-
mits burocràtics per a evitar 
retards en els pagaments de 
les subvencions».

U

LES JORNADES D’OLLA DE LA 
PLANA REcAPtEN 600 EuROS PER 
L’ENtitAt SANt VicENç DE PAüL

U

Les VII Jornades Gastronòmiques 
Mengem... olla de la Plana van repartir 
600 racions d’olleta en la degustació 
popular que es va celebrar a la plaça de 
la Vila i que va recaptar fons per a Sant 
Vicenç de Paül. El regidor d’Economia, 
Xavier Ochando, i la reina i dames de les 
festes, van companyar els restauradors 
i el jurat, que van incorporar també el 
cuiner Miguel Barrera, única estrella 
Michelin de la província. El sommelier 
del restaurant Mediterráneo, Sergio 
Rodríguez; el professor de l’Escola 
d’Hostaleria de Castelló, Ignacio Porcar; 
el periodista i bloguer, Raúl Puchol; 
el bloguer i comunicador, Enrique 
Ballester; el carnisser Jaume Tordesillas, 
i la presidenta de l’Associació de
Mestresses de casa, Conchita Ibáñez, 
van completar el Jurat.

Municipal
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Les entitats locals van participar en la reunió en què van triar les propostes que, posteriorment, ha votat la ciutadania. 

Han sigut quasi 500 
persones les que han 
participat del procés de 
votació de les propostes 
valorades en el fòrum

U

Els veïns plantegen més d’una trentena 
d’actuacions per al pressupost del 2017
Les accions acceptades van des de la millora de la mobilitat a la ciutat a la creació de zones verdes o d’oci

L a Regidoria de Participa-
ció Ciutadana ha engegat 
la maquinària perquè, una 
edició més, i per sisé any 

consecutiu, els veïns de Vila-real 
prengueren part en els pressu-
postos participatius. Un total de 
49 van ser les propostes valorades 
en el VI Fòrum de Pressupostos 
Participatius, de les quals se’n 
van extraure 33, i 498 han sigut 
les persones, d’edats compreses 
entre els 25 i el 55 anys, que han 
votat les seues preferències per-
què puguen veure’s reflectides 
en els comptes de 2017 després 
de la valoració de l’equip de go-
vern i els tècnics municipals. 

«Estem molt satisfets pel nivell 
de participació dels veïns que, un 
any més, es van bolcar a l’hora 
de transmetre’ns els seus sugge-
riments», indica la regidora de 
Participació Ciutadana, Gemma 
Gil, que assegura que «no obstant 
açò, 13 d’aquestes iniciatives, o 
bé ja estaven previstes en els ante-
riors pressupostos participatius, 
o estan realitzades o en procés 
d’execució». Per açò, i «vistos els 
informes tècnics sobre la viabili-
tat de les propostes presentades, 
el Fòrum va acordar portar-ne a 
votació per a la seua realització 
un total de 33», assenyala.

POLÍTIQUES DE PARTICIPACIÓ
«La participació directa en el pro-
cés és un reflex de l’interés, la im-
plicació i la solidaritat dels veïns 
en la millora del nostre entorn 
i un símptoma de la bona salut 
democràtica de la ciutadania que 
volem seguir reforçant amb polí-
tiques de participació ciutadana 
i amb absoluta transparència, 
com reflecteix el fet que són els 
mateixos representants del Con-
sell de Participació els responsa-
bles de sotmetre a aquest primer 
filtre del fòrum les propostes pre-
sentades pels veïns, al marge de 
qualsevol ingerència política», 
ha detallat Gil. 

Entre les propostes votades es 
trobaven assumptes relacionats 
amb la mobilitat en la ciutat, 
el condicionament de la via pú-

84), l’asfaltatge de tres trams del 
carrer de les Corts Valencianes 
(57) i una campanya contra el 
maltractament animal (53). 

La remodelació de la muntan-
yeta de terra de la piscina cober-
ta, eliminar la pintura del carril 
del carrer de Les Solades, la mi-
llora de la seguretat del pont i 
de la il·luminació de l’Ermita, 
la millora de l’enllumenat als 
carrers de la Consolació i Josep 
Ramon Batalla, la creació d’un 
pàrquing de camions i introduir 
millores en el transport públic 
d’autobusos completen les 15 
propostes més valorades per la 
ciutadania.

Donar solució a l’estretament 
de la séquia Major, augmentar 
els passos adaptats, renovar els 
contenidors de reciclatge i diver-
ses millores en l’asfaltatge es tro-
baven també en la llista.

blica, mobiliari urbà, així com 
instal·lacions d’oci i cultura, zo-
nes infantils o zones verdes.

PROPOSTES CONCRETES
Així doncs, la societat vila-realen-
ca ha ficat en ordre intervencio-
ns com la realització de tallers 
d’atenció a persones majors, 
dependents o amb discapacitat 
(173 vots), l’ampliació o tras-
llat dels horts urbans (149), la 
instal·lació dejocs adaptats per a 
xiquets amb discapacitats en els 
parcs infantils (142). 

Amb menys d’un centenar 
de vots per part de la ciutada-
nia estan altres propostes com 
l’obertura del carrer d’Isabel 
de Villena (92), la lluita contra 
les inundacions a l’avinguda de 
França i la creació d’un museu de 
l’esport al pavelló que substituirà 
el Campió Llorens (ambdues amb 

Vila-real celebra el 
Dia Internacional 
de Ciutats 
Educadores

Com a membre de la Xar-
xa Estatal de Ciutats Educa-
dores, Vila-real ha celebrat el 
Dia Internacional de Ciutats 
Educadores. Entre les activi-
tats, amb una alta càrrega 
simbòlica, van destacar la 
instal·lació d’una pancarta 
commemorativa en la balco-
nada de l’ajuntament i la lec-
tura del Manifest de Ciutats 
Educadores, amb motiu de la 
cloenda del congrés Nous Usos 
del Temps, que també es va ce-
lebrar el 30 de novembre a la 
ciutat. 

A més, dins de la fira Desta-
ca, l’expert Joan Manuel del 
Pozo va impartir la conferèn-
cia ‘Ciutats educadores: demo-
cràcia i coneixement’, emmar-
cada també en la celebració 
d’aquesta jornada. “Al marge 
d’aquests actes”, apunta la 
regidora d’Educació, Mónica 
Mañas, “l’Ajuntament s’ha 
centrat en els últims temps a 
treballar en un rerefons més 
profund, de la mà de la Xarxa 
Estatal de Ciutats Educadores, 
de la que Vila-real és membre 
des de 1997”. Per açò, assenya-
la que “aquest equip de govern 
progressista ha volgut tenir 
major presència en aquesta 
organització internacional 
i s’ha sumat a tres xarxes de 
treball”. 

En concret, Vila-real for-
marà part del grup Ciutat 
Educadora i Turisme Sosteni-
ble. El patrimoni com a valor 
identitari de les ciutats amb 
l’objectiu de minimitzar els 
impactes negatius del turisme 
i maximitzar els beneficis per 
a la població. Una altra de les 
xarxes és la denominada ‘Un 
model d’impuls de la forma-
ció professional des del món 
local’, que cerca compartir 
experiències i crear un model 
que corregisca les manques 
dels cicles formatius amb po-
lítiques actives municipals. 
Vila-real també formarà part 
de la línia Ciutat Educadora i 
la Prevenció de l’Absentisme 
Escolar i l’Abandó Escolar, que 
implica la família, els menors 
i el professorat.
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ahorro

La iniciativa, que tiene un coste 
de 8.000 euros anuales, «permitirá 
ahorrar en la poda de los árboles» 
y la lleva a cabo el Club de Cetre-
ría Juan de Sahagún, de Onda, que 
se encarga de que «los estorninos 
desaparezcan paulatinamente de 
los puntos calientes de una mane-
ra natural, ecológica y sostenible» 
dice el edil de Servicios Públicos. 
«Es un plan estructurado a lo largo 
del tiempo que no sólo se centra 
en la plaza de l’Alguer, donde ac-
tualmente se dan más problemas, 
sino que se extenderá a todas las 
zonas susceptibles de convertirse 
en dormidero», asegura Valverde.

U

Un plan previsto 
a largo plazo 

Un servicio de cetrería permite  
controlar la plaga de estorninos 
El Ayuntamiento destinará 8.000 euros anuales para atajar los problemas que generan

La actuación comienza en la plaza del alguer tras las quejas de los vecinos por las molestias que provocan las aves.

E l Ayuntamiento, a través 
de la Concejalía de Servi-
cios Públicos, atajará la 
plaga de estorninos en los 

jardines de la ciudad con una ori-
ginal medida, un servicio de ce-
trería para ahuyentar y controlar 
las bandadas de pájaros de mane-
ra natural, sostenible y respetuo-
sa. El servicio se pone en marcha, 
explica el concejal Francisco Val-
verd «tras recibir numerosas que-
jas e instancias de los vecinos de 
la plaza de l’Alguer, donde este 
pájaro gregario ocasiona muchos 
problemas». 

Entre los inconvenientes de es-
tas aves, se encuentran los deriva-
dos de la suciedad que provocan 
en el suelo, en los bancos donde 
se sientan los vecinos, así como 
en los juegos para niños, las faro-
las y en los vehículos aparcados, 
ya que «sus excrementos son co-
rrosivos y acaban con la piedra y 
el metal». A todo ello se suma el 
mal olor, que se agrava cuando 
llueve, además del ruido al posar-
se en los árboles, al amanecer y 
durante la noche, lo que «impide 
el descanso de los vecinos». «Du-
rante mucho tiempo, el área de 
Servicios Públicos se ha dedicado 
a evitar que este jardín fuera un 
dormidero con podas agresivas y 
drásticas sobre los ficus, fresnos 
y jacarandas del parque», indica 
Valverde. «Pero esta solución no 
nos gustaba porque acababan pa-
gando los árboles; por eso ahora 
vamos a intentar conseguir un 
equilibrio natural con el uso de 
un sistema sostenible e innova-
dor de cetrería», agrega.

El programa se estructura en 
cuatro fases, que permitirán aca-
bar con la plaga de manera natu-
ral, evitando que el problema se 
traslade a otros puntos de la ciu-
dad. El primer paso es la suelta 
de aves, durante el día un águila 
Harris y otra de cola roja y duran-

te la noche una lechuza o un bú-
ho, que «ahuyentan a los pájaros 
y les hacen sentir que no están 
en un lugar tranquilo y seguro». 
Este método se complementa 
con la instalación de altavoces 
que reproducen sonidos natura-
les como los que emiten los es-
torninos cuando son atrapados 
por un águila, «para que asocien 
una imagen poco amable a la de 
estos animales y no se acostum-
bren simplemente a vivir con 
ellos». Además, los cetreros po-
drán utilizar pirotecnia en casos 
puntuales y también se hará uso 
de luces láser para disolver las 
bandadas cuando intenten acu-
dir a posarse sobre las ramas de 
los árboles. 

El objetivo, agrega Valverde, 
«es conseguir que las aves bus-
quen otro lugar donde no moles-
ten a las personas». 

Águilas, lechuzas o búhos sirven para disolver la plaga de estorninos.

El Centro de 
Naturaleza será la 
sede del Consorcio 
del Millars

La Junta Directiva del Con-
sorcio del Millars ha celebrado 
una nueva Junta de Gobierno 
en la que los tres municipios 
que forman parte del ente -Vi-
la-real, Almassora y Borriana-, 
han acordado contar con una 
sede fija común para todos, 
con el objetivo de ganar en 
practicidad. Así lo ha anun-
ciado el presidente de turno, 
José Benlloch, que ha indica-
do que «aunque la presidencia 
seguirá cambiando de munici-
pio cada dos años, como hasta 
ahora, la oficina se mantendrá 
fija en su ubicación actual, el 
Centro de Naturaleza El Ter-
met de Vila-real». Este enclave 
ha conseguido el visto bueno 
de todos los miembros al con-
siderarlo el lugar más adecua-
do y acondicionado dentro 
del paraje protegido para rea-
lizar actividades y se encuen-
tra a una distancia equitativa. 
También participó como invi-
tado en la reunión, por prime-
ra vez, el presidente del Sindi-
cato Central de Aguas del Río 
Mijares, Enrique Font Jericó, 
que apuntó la necesidad de 
respetar el caudal ecológico 
del río.

U

Spotfer llega a 
2.500 jóvenes 
de ocho centros 
educativos

La Concejalía de Sanidad, a 
través de la Unidad de Preven-
ción Comunitaria y Conductas 
Adictivas (UPC), ha convocado 
la quinta edición de Spotfer, 
un concurso de creación de 
anuncios publicitarios para 
televisión y redes sociales que 
persigue sensibilizar a los jó-
venes sobre los riesgos del 
consumo de sustancias adicti-
vas y que lo hace a través de su 
implicación directa en la crea-
ción de los spots. Hasta el 20 
de diciembre están llamados a 
participar en Spotfer 2.500 es-
tudiantes de hasta 18 años de 
ocho centros educativos, que 
recibirán un total de 56 horas 
de formación para aprender 
a presentar sus propuestas 
de guión para la creación de 
un posible anuncio televisivo 
contra las drogas. «Tras estu-
diar los borradores, escogere-
mos cuatro, que se materiali-
zarán en auténticos spots que 
se llevarán a la televisión y a 
las redes sociales, gracias a la 
ayuda de El Peatón Videopro-
ducciones, que se encargará 
de acompañar a los ganadores 
en todo el proceso de produc-
ción del vídeo», explica el téc-
nico de la UPC, José Gisbert.

U

CharLa SobrE LoS CaMbioS 
dE La  LEy EN La vENta dE 
NaraNja aL CoMErCio

La Concejalía de Agricultu-
ra, Medio Ambiente y Cambio 
Climático ha celebrado una 
charla para dar a conocer a 
los agricultores y propietarios 
los derechos introducidos por 
la nueva ley en la hora de ven-
der la cosecha de naranja al 
comercio. Entre otros, la pro-
hibición de vender la naranja 
a comercializar (a resultas), 
la desaparición de la baja por 
destrío y la posibilidad de re-
solver el contrato en caso de 
no recolectarse en la fecha 
pactada. 

U

repàs

La PLaNa CoNCiENCia SobrE 
La iMPortaNCia dE La 
PrEvENCióN dE La diabEtES

El Hospital Universitario 
de La Plana concienció, con 
motivo del Día Mundial de la 
Diabetes, sobre la importancia 
de su prevención, su diagnós-
tico precoz y su tratamiento 
adecuado. Para esto, la con-
sulta de Educación Diabeto-
lógica instaló una mesa infor-
mativa en la que se realizaron 
mediciones de glucosa capilar 
y se evaluaron los riesgos de 
padecer esta enfermedad a 
través del Test de Findrisk. La 
diabetes afecta al 14,1% de la 
población.

U

NUEva CaMPaña dE 
vigiLaNCia y PrEvENCióN dE 
roboS EN EL CaMPo 

Con el inicio de la tempora-
da citrícola, la Policía Local de 
Vila-real ha puesto en marcha 
una nueva campaña de vigi-
lancia y prevención de robos 
en el campo. La campaña, que 
se desarrollará hasta el 23 de 
diciembre, tiene como prin-
cipal objetivo controlar tanto 
a los vehículos como a los re-
colectores, para comprobar la 
procedencia de la mercancía 
transportada y recogida me-
diante la realización de una 
serie de controles dinámicos 
y estáticos.

U

aULa dE traNSParENCia, 
bUEN gobiErNo y 
PartiCiPaCióN EN La bUC

La Biblioteca Universitaria 
del Conocimiento (BUC) ha 
acogido el Aula de Transpa-
rencia, Buen Gobierno y Parti-
cipación Ciudadana, organiza-
do poe la Sede de la Plana de 
la UJI en Vila-real. El objetivo 
fue abordar los aspectos bá-
sicos de la ley valenciana de 
Transparencia, Buen Gobier-
no y Participación Ciudadana 
y estaba dirigida a todas las 
personas interesadas y, más 
generalmente, al conjunto de 
la ciudadanía como sujeto de 
la acción pública.

U
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El concejal de Seguridad Ciuda-
dana, Javier Serralvo, el intenden-
te de la Policía Local, Ramón Mar-
tínez, y la inspectora y responsable 
de la Unidad de Mediación Policial, 
Rosana Gallardo, participaron, in-
vitados por la organización, en el 
II Congreso Internacional Penal y 
Criminalística. Una justicia restau-
rativa como camino posible hacia 
la paz, celebrado en Manizales (Co-
lombia). Durante el viaje institucio-
nal se reunieron con representan-
tes de la escuela de formación de la 
Policía Nacional de Colombia, con 
180.000 policías, que tienen a Vila-
real como referente en mediación.

U

Viaje oficial por 
la mediación

Vila-real y el Instituto demos-Paz 
entablan acuerdos en mediación
La colaboración vendrá por la labor de la ciudad en promover la cultura del diálogo

Benlloch recibió a Mayor Zaragoza en el consistorio para abordar los posibles ejes de colaboración en un futuro.

E l alcalde, José Benlloch, ha 
mantenido una reunión 
con el exdirector general 
de la Unesco y presidente 

de la Fundación Cultura de Paz, 
Federico Mayor Zaragoza, que 
ha permitido sentar las bases de 
un próximo acuerdo de colabo-
ración entre el Ayuntamiento y 
el Instituto Universitario de De-
rechos Humanos, Democracia 
y Cultura de Paz y no Violencia 
(Demos-Paz) a través de diferentes 
iniciativas vinculadas a la cultu-
ra del diálogo de la que Vila-real 
es referente, como la Cátedra de 
Mediación Policial o los progra-
mas de mediación escolar. 

«En Vila-real llevamos muchos 
años apostando por la mediación 
como metodología para la reso-
lución pacífica de conflictos. Por 
eso, que un pilar de la cultura de 
la paz y el diálogo como es Fede-

rico Mayor Zaragoza se interese 
por nuestro modelo y reconozca 
nuestros méritos es un auténtico 
orgullo, que nos anima a seguir 
trabajando en esta misma línea», 
valora Benlloch, que recuerda la 
proyección de la ciudad en el ám-
bito de la mediación, a través de 
la Unidad de Mediación Policial y 
la Cátedra de Mediación Policial 
con la UJI, la única en esta disci-
plina en todo el Estado. 

En la reunión han participado 
también los concejales de Rela-
ciones Institucionales, Diego A. 
Vila; Seguridad Ciudadana y Mo-
vilidad, Javier Serralvo, y de Te-
rritorio, Emilio M. Obiol, así co-
mo el jefe de la Policía Local, José 
Ramón Nieto; la inspectora y res-
ponsable de la Unidad de Media-
ción Policial, Rosana Gallardo, y 
la representante del Instituto De-
mos-Paz, Montserrat Ponsa.

Rehabilitan la 
capilla de la 
Virgen de Gracia 
edificada en 1932 

El Ayuntamiento rehabi-
litará la antigua capilla de la 
Virgen de Gracia, ubicada en 
la plaza Bayarri, para garanti-
zar la seguridad del entorno. 
El recinto, de propiedad mu-
nicipal, presenta problemas 
derivados del paso del tiem-
po en la cubierta y fachada, 
por lo que el departamento 
de Patrimonio acometerá los 
trabajos necesarios para la im-
permeabilización, reparación 
y puesta en valor del edificio, 
que data del año 1932. «La re-
habilitación de la capilla de la 
Virgen de Gracia se enmarca 
en la política de recuperación 
del patrimonio que hemos ve-
nido implementando en los 
últimos años, con pequeñas 
actuaciones que mejoran el 
entorno urbano y ponen en 
valor elementos patrimonia-
les en muchas ocasiones, co-
mo ésta, con una importante 
carga emotiva para los veci-
nos», señala el concejal de Pa-
trimonio, Emilio M. Obiol. La 
actuación consistirá en la im-
permeabilización y refuerzo 
de la cubierta, así como la re-
construcción de las canaletas 
para una mejor evacuación 
de las aguas pluviales. Para la 
rehabilitación de la fachada, 
los trabajos consistirán en la 
limpieza y revoco, sustituyen-
do los elementos constructi-
vos en mal estado de conser-
vación, como pináculos y ba-
laustres. La actual capilla es 
obra de José Gimeno Almela. 
De planta cuadrangular, la fa-
chada, de influencias neoba-
rrocas, incorpora un panel 
cerámico datado aproxima-
damente en 1980 y culmina 
en una espadaña de volutas y 
campanario. La actuación du-
rará un mes y tiene un presu-
puesto de 6.195 euros.

U

La educación vial forma 
a 80.000 alumnos en tres 
décadas de actividad

El Ayuntamiento celebra 30 
años de educación vial con cam-
pañas y actividades para todos 
los públicos en el ejercicio 2016-
2017, en el que «se seguirá ofre-
ciendo formación específica pa-
ra garantizar la seguridad de los 
vecinos». Así lo ha anunciado el 
concejal de Seguridad Ciudada-
na y Movilidad, Javier Serralvo, 
quien ha felicitado a la Policía 
Local por las «tres décadas en 
las que más de 80.000 alumnos 
han aprendido, de la mano de 
los agentes, a garantizar su segu-
ridad y a ser los adultos respon-

sables que son hoy». El inspector 
José Luis de Llago ha destacado 
el trabajo del medio centenar 
de agentes, ha explicado que los 
cursos llegarán este año a 2.823 
alumnos de colegios e institutos. 
Con motivo del 30º aniversario se 
han programado actividades co-
mo cursos y charlas para padres 
sobre el carnet por puntos, el 
cinturón y las condiciones de los 
niños dentro del vehículo. Para 
2017 están previstas unas jorna-
das de educación vial, además de 
contar con material especialmen-
te elaborado para el aniversario. El edil Javier serralvo y el inspector José Luis de Llago hicieron balance.

IGuaLdad LanZa una nuEVa 
caMPaña PaRa un uso no 
sExIsta dE Los JuGuEtEs

La Concejalía de Igualdad 
repetirá este año su ya tradi-
cional campaña para incen-
tivar los juguetes no sexistas. 
La actividad que arrancará la 
campaña tendrá lugar el 14 
de diciembre, a las 10.00 ho-
ras en la plaza Major. Asimis-
mo, también se programa el 
taller Juguem a ser iguals, el 
28 de diciembre, destinado a 
niños de entre 5 y 10 años. La 
campaña incluye también la 
celebración de una mesa de 
concienciación el día 14, a las 
10 horas, en la plaza Mayor. 

U

Breus

REFuERZan EL PuEntE QuE 
saLVa La acEQuIa En La 
GLoRIEta 20 dE FEBRERo

Los trabajos de demolición 
y reconstrucción del puente 
que salva la Acequia Mayor 
y que conecta la plaza Escul-
tor Ortells (Plaça de l’Àngel) 
con la Glorieta 20 de Febrer 
ya se han llevado a cabo. Un 
puente que, como informó el 
concejal de Servicios Públicos, 
Francisco Valverde, presenta-
ba deficiencias estructurales 
que podían suponer un riesgo 
en un futuro. La intervención 
supone una inversión de 9.500 
euros, cantidad que permitirá 
restituir la pasarela de obra.

U

EL PP REPRuEBa EL REtRaso 
En Los PaGos dEL PRoGRaMa 
xaRxa LLIBREs

El PP de Vila-real ha la-
mentado que más de 3.000 
familias de la ciudad «no han 
cobrado aún las ayudas a los 
libros de texto» del Xarxa Lli-
bres. El edil Alejo Font de Mo-
ra considera que «las familias 
en peor situación económica 
ni siquiera han cobrado la pri-
mera fase de las ayudas, por 
compensarse con deudas ante-
riores, cuando en los munici-
pios de alrededor han cobrado 
ya el total de la ayuda». El edil 
apunta como motivos «la ma-
la gestión y planificación».

U

cIudadanos PIdE 
conocER  La EJEcucIón dEL 
PREsuPuEsto MunIcIPaL

El portavoz de Ciudadanos, 
Domingo Vicent, ha pedido 
por registro «la ejecución del 
presupuesto municipal de 
2015». «Nos acercamos al final 
del ejercicio y pronto se pre-
sentarán las nuevas cuentas, 
con lo que necesitamos cono-
cer el grado de cumplimiento 
de las actuales», ha añadido 
Vicent. El edil ha explicado 
que «C’s ha pedido informa-
ción actualizada desde el esta-
do de ejecución de las cuentas 
en aras de no volver a tropezar 
con la misma piedra».

U
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Recuperen l’arc medieval de 
l’antic convent de les Dominiques
Les pedres que conformaven l’element s’han trobat en el solar d’una empresa local

L’Arxiu Municipal conserva una foto de l’arc de la porta del que va ser palau dels Cucaló de Montull, d’abans del s.XVI.

L ’arc medieval que donava 
accés a l’antic convent de 
les dominiques tornarà 
a ocupar un lloc destacat 

al centre de Vila-real. Les inda-
gacions i treballs realitzats pel 
departament municipal de Pa-
trimoni han permés trobar i re-
cuperar per a la ciutat la porta 
principal del que va ser «el palau 
més important de Vila-real» des 
d’abans del segle XVI fins que va 
ser derruït el 1962 per a cons-
truir l’edifici de l’actual ajun-
tament. Les restes de l’arc han 
romàs ocultes fins ara, quan les 
gestions realitzades pel regidor 
de Patrimoni, Emilio M. Obiol, 
han identificat un «element pa-
trimonial de gran valor arquitec-
tònic i històric» en el solar d’una 
empresa al qual, pel que sembla, 
foren traslladats el 2002. 

«El treball dels tècnics de Terri-
tori i Patrimoni ha permés deter-
minar que el conjunt de pedres 
que fins ara estava emmagatze-
mat en el solar d’una entitat lo-
cal correspon a l’arc de la porta 
del carrer Major del palau dels 
Cucaló de Montull, que es va con-
vertir en el segle XVII en l’antic 
convent de les Dominiques. Es 
tracta de l’edifici més impor-
tant que tenia la ciutat en aque-
lla època, que servia fins i tot 
d’hostalatge quan persones de 
la reialesa visitaven la població», 
assenyala Obiol. «És, per tant, el 
vestigi més rellevant que ens que-
da d’un dels palaus més significa-
tius que ha tingut Vila-real, tant 
pel seu valor arquitectònic com 
per la seua importància històrica 
i patrimonial», agrega el regidor, 
que recorda que el palau apareix 
com el volum arquitectònic més 

important de la vila en el dibuix-
ideograma de Viciana del segle 
XVI.

L’antic palau dels Cucaló de 
Montull i posterior convent 
de les Dominiques va desapa-
réixer en els anys 60, quan va 
ser demolit per a construir en el 
seu lloc l’edifici on hui se situa 
l’Ajuntament. En aquella època, 
el conjunt de pedres que forma-
ven l’arc de l’entrada va ser tras-
lladat, juntament amb altres res-
tes, a Castelló. La documentació 
recaptada revela que, el 2002, 
l’aleshores govern municipal va 
sol·licitar a la Diputació la devo-
lució dels vestigis, que va ser au-
toritzada aquell mateix any. No 
obstant açò, fins ara no ha existit 
informació ni registre oficial so-

bre la seua ubicació.
L’equip de govern s’ha propo-

sat recuperar i posar en valor un 
element «amb personalitat his-
tòrica pròpia, un important valor 
arquitectònic i una càrrega sim-
bòlica i d’identitat patrimonial 
molt significativa». Amb aquest 
objectiu, Obiol valora diferents 
possibilitats per a la ubicació 
de l’arc, una vegada reconstruït. 
«La nostra intenció és donar-lo a 
conéixer als veïns en una ubica-
ció digna de la seua importància 
i el seu significat. Per això, una 
de les possibilitats és situar l’arc 
en l’accés a l’Arxiu Municipal, a 
pocs metres d’una altra porta re-
lativament semblant, com és la 
de la Sang, datada el 1541», con-
clou el regidor de Patrimoni.

visita d’Un grUp de 
professors i alUmnes 
italians d’intercanvi 

U L’Ajuntament ha rebut un grup de 
l’Istituto Tecnico Economico Enrico 
Toside Busto Arsizio (Itàlia), part del 
programa europeu KA2 d’intercanvi 
amb l’IES Broch i Llop. 

la Uned obri el cUrs 
acadèmic amb Una lliçó del 
professor jUan josé ferrer

U El centre de la UNED ha inaugurat el 
curs acadèmic amb la lliçó  «Riquesa 
i populisme. Una lliçó d’història 
romana», del catedràtic d’Història 
Antiga de l’UJI, Juan José Ferrer.

la parròqUia de santa 
isabel viU amb intensitat el 
mes de novembre

U La comunitat religiosa de la parròquia 
de Santa Isabel ha viscut un mes 
carregat d’activitats amb la romeria, 
les festes anuals en honor a la seua 
patrona i el mercat benèfic.

El regidor de Patrimoni, Emilio M. Obiol, va detallar el procés previst.
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Vila-real crea un protocol per a detectar 
casos d’assetjament en l’àmbit educatiu
Es tracta d’una sèrie de qüestionaris per a usar amb professors i alumnat per a confirmar sospites d’agressions

L a Regidoria de Coope-
ració i Integració, amb 
l’Associació El Porc Espí 
de mediació escolar, ha 

posat a la disposició dels centres 
docents de la ciutat un protocol 
d’actuació per a ajudar a detec-
tar i confirmar els possibles casos 
d’assetjament escolar. El regidor 
de l’àrea, Álvaro Escorihuela, ha 
anunciat la creació d’aquesta no-
va eina, que se suma al progra-
ma de Convivència a les aules, 
i proporciona als docents una 
sèrie de qüestionaris per a usar-
los amb professors i alumnes 
en el moment que es registra 
qualsevol sospita d’un possible 
cas d’assetjament escolar, amb 
l’objectiu de confirmar-lo i ac-
tuar. 

«Encara que Vila-real no ha 
registrat cap cas especialment 
greu, l’assetjament escolar és un 
tema que ens preocupa, ja que 
constantment veiem notícies 
molt dures del que ocorre quan el 
problema no es tracta a temps», 
assenyala Escorihuela. Per això, 
en col·laboració amb l’Associació 
El Porc Espí, s’ha elaborat un ma-
terial especial, compost per un 
qüestionari per a alumnes i pro-
fessors, que ja s’ha repartit a tots 
els centres educatius. Aquest ma-
terial facilita als professors detec-
tar amb exactitud qualsevol cas 
d’assetjament.

Amb aquesta incorporació re-
forcem la política de mediació 
iniciada amb el projecte Mediem, 
la finalitat del qual és utilitzar la 
mediació com a eina de preven-
ció a mitjà i llarg termini”, expli-
ca l’edil. El nou protocol, afegeix, 
«fa un pas més enllà i permet co-
néixer amb exactitud si en algu-
na aula s’està produint algun cas 
per a poder tractar-lo». 

La presidenta de l’Associació El Porc Espí, MªEmilia Mundina, i el regidor de Cooperació i Integració, Álvaro Escorihuela.

Per la seua banda, la presi-
denta d’El Porc Espí, María Emi-
lia Mundina, assenyala que els 
qüestionaris estan pensats per 
a «obrir» els alumnes, ja que 
«quan hi ha una sospita d’un cas 
d’assetjament, sol ocórrer que 
els alumnes assetjats pateixen 
un bloqueig emocional i callen, 
per la qual cosa resulta molt difí-
cil que expliquen el que els pas-
sa, igual que ocorre amb els seus 
companys, que exerceixen com a 
espectadors». «En molts casos, els 
adults som els últims a assaben-
tar-nos i a voltes pot ser massa 
tard», apunta Mundina.

PROTECCIÓ CIVIL I JUANJO 
GARCÍA, A TÍTOL PÒSTUM, 
FESTERS DE L’ANY

L’Auditori va acollir la no-
vena edició de la Gala de les 
Penyes que organitza la Co-
missió de Penyes per a lliurar 
els premis dels concursos de 
les festes patronals de Sant 
Pasqual i de la Mare de Déu 
de Gràcia, així com per a reco-
néixer la labor que realitzen 
persones i col·lectius en favor 
dels festejos. El Fester de l’Any 
es va entregar al voluntariat de 
Protecció Civil i a Juanjo Gar-
cía, de la penya Llimonà i Vi i 
un dels primers membres de 
la Comissió, a títol pòstum.

U

Breus

SOCARRATS ABORDA LA 
REPRESSIÓ DEL FRANqUISME 
CONTRA LES DONES 

La Associació Cultural So-
carrats, amb les regidories de 
Cultura i Educació, van orga-
nitzar una conferència sota el 
títol «Dones i dictadura fran-
quista: la història silenciada», 
que va abordar les vulneracio-
ns específiques de drets hu-
mans que van patir les dones 
que es van oposar al règim. La 
doctora en Dret per la Univer-
sitat de València i especialista 
en Dret Internacional, Car-
men Miguel, i la doctora en Fi-
losofia de l’UJI Sonia Reverter 
van ser les ponents.

U

LA JUNTA CENTRAL DE 
SETMANA SANTA CONVOCA 
UN CONCURS FOTOGRÀFIC

La Junta Central de Setma-
na Santa ha fet públiques les 
bases de la primera edició del 
concurs de fotografia sobre la 
Setmana Santa local, per al 
qual s’ha establit un primer 
premi de 300 euros i un accé-
sit dotat amb 100 euros. La te-
màtica per al 2017 se centrarà 
en la Molt Il·lustre Confraria 
de la Puríssima Sang de Crist 
i Verge de la Solitud, que dies 
arrere, va celebrar la festa del 
seu 470 aniversari. El termini 
d’admissió va de l’1 de desem-
bre al 8 de gener.

U

EMPRESES TURÍSTIqUES SE 
CITEN A EFECTE VILA-REAL PER 
A CERCAR SINÈRGIES

El centre de negocis Efec-
te Vila-real, de la Fundació 
Caixa Rural, ha celebrat una 
sessió de ‘networking ‘que, en 
col·laboració amb Ashotur, ha 
reunit empresaris del sector 
turístic. La jornada va comple-
mentar el programa formatiu 
de tallers i cursos per al desen-
volupament turístic que es va 
realitzar en el mateix centre 
de negocis durant els mesos 
de juny i juliol, i que va ser 
subvencionat per la Diputació 
de Castelló i Fundació Caixa 
Rural Vila-real.

U

DOCUMENT

El document que es lliurarà als es-
tudiants únicament quan hi haja una 
sospita o amenaça d’assetjament 
cap a algun d’ells, inclourà pregun-
tes sobre la convivència general en 
el centre; sobre la seua situació per-
sonal; si se senten contents amb els 
companys a classe; si tenen amics; si 

U

Procés previ al protocol 
establert per la Conselleria

hi ha conflictes a l’aula, i si observa 
o detecta situacions de violència di-
recta o indirecta, física o verbal, per a 
aprofundir i preguntar directament 
si se senten assetjats, què els fan i 
qui són els seues assetjadors. En cas 
d’assetjament, s’activarà el protocol 
establert per la Conselleria.

Serveis Públics renova 
diversos trams de les 
tanques de la séquia Major

L’Ajuntament, a través del de-
partament de Serveis Públics, re-
nova diversos trams de la tanca 
de protecció a la séquia Major, al 
pas pel centre urbà, amb la fina-
litat de garantir la seguretat dels 
usuaris d’aquest passeig i, espe-
cialment, dels més xicotets.

Segons apunta el regidor de 
l’àrea, Francisco Valverde, hi 
ha punts en els quals el tancat 
metàl·lic està seriosament dete-
riorat en la seua base, a causa del 
procés d’oxidació derivat dels 
orins dels gossos.

En una primera fase, s’actua en 

el tram comprés entre l’avinguda 
de França i el carrer d’Ausiàs 
March, mentre que es contem-
plen intervencions posteriors 
per a completar l’1,5 quilòmetre 
restant del recorregut urbà del 
canal.

En concret, en els treballs 
d’aquest primer tram s’invertiran 
uns 8.000 euros. Des de Serveis 
Públics apunten que els trams 
de tancament metàl·lic que se 
substitueixen «es repararan i es 
reutilitzaran posteriorment en 
diferents intervencions en altres 
punts de la ciutat». L’Ajuntament destina uns 8.000 euros per a la primera de les actuacions.
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Juventud presenta la oficina 
Eurodesk a toda la provincia
Uno de los proyectos es la adhesión a la red europea de voluntariado

El edil de Juventud, Xavier Ochando, presentó el servicio en el Espai Jove, sede de la oficina.

V ila-real ha abierto las puertas de 
la oficina Eurodesk que ubica la 
ciudad en el mapa europeo. Así 
lo ha asegurado el concejal de Ju-

ventud, Xavier Ochando, que presentó de 
manera oficial este servicio ante ayunta-
mientos, asociaciones y entidades de la 
provincia que quisieron conocer de pri-
mera mano el denominado multiplica-
dor de calidad. La oficina de la ciudad, 
la número 54 en el ámbito estatal, es la 
primera en la provincia y dará servicio 
también a jóvenes de Teruel y Tarragona, 
donde todavía no se ha instalado la red. 

«Llegar a Europa era uno de nuestros 
objetivos y ahora Europa podrá llegar 
más fácilmente a todos los jóvenes de Vi-
la-real y de Castellón», explica Ochando, 
quien recuerda el esfuerzo realizado des-
de 2011 para transformar la Concejalía 
de Juventud «de un ente residual a un re-
ferente provincial». 

El primer paso se dio con la creación 
de las ayudas Erasmus municipales, que 
han beneficiado a 13 estudiantes. «Gra-
cias a la llegada de la oficina Eurodesk al 
Espai Jove, ahora sí formamos parte del 

mapa europeo de la juventud», señala.
Vila-real ya trabaja en algunos proyec-

tos dentro de Eurodesk. En el primero es-
tá implicado el municipio italiano de Sa-
cile, hermanado con Vila-real, y permiti-
rá poner en común el Consejo de Niños y 
Niñas de ambas ciudades para establecer 
colaboraciones. Además, Vila-real y Alco-
ra trabajan para impulsar un proyecto de 
intercambio juvenil en el ámbito de la ce-
rámica basado en la creación de una red 
de conocimiento común para mejorar 
las competencias de quienes se involu-
cren. Otra de las actuaciones se refiere a 
la adhesión de la ciudad a la red europea 
de voluntariado juvenil para facilitar la 
participación en este tipo de iniciativas.

«Gracias a la llegada de 
la oficina Eurodesk al Espai 
Jove, ahora sí formamos 
parte del mapa europeo de la 
juventud», señala Ochando

U

Vila-real urge la creación de 
una sede propia de la EOI 
«Pedimos lo que por derecho nos corresponde», defiende Benlloch

Los ediles Mónica Mañas y Emilio Obiol acompañaron al alcalde en la reunión sobre este servicio.

E l alcalde, José Benlloch, se ha re-
unido con la directora de la EOI 
de Castellón, Ana Pitarch, para 
abordar la situación de «colapso» 

en la que se encuentra el aulario de la 
ciudad. Un aulario que permitiría crecer 
en número de alumnos al disponer de 
más idiomas y niveles y evitaría desplaza-
mientos a Castellón. «No pedimos nada 
que no sea nuestro; en su día la Generali-
tat se comprometió con los villarrealen-
ses a construir una EOI y lo que quere-
mos es que cumplan ya con su promesa 
y nos doten de la Escuela Oficial propia 
que por derecho nos corresponde», deta-
lla Benlloch que lamenta que «ha pasado 
ya demasiado tiempo desde que en 2010 
el entonces conseller de Educación, Ale-
jandro Font de Mora, vino a Vila-real a 
presentar a bombo y platillo un proyecto 
de EOI que nunca materializaron». 

«Ahora, parece que la Generalitat es-
tá dispuesta a crear un nueva escuela y 
queremos dejar bien claro que no puede 
existir ninguna duda de cuál debe ser su 
ubicación: Vila-real, porque es una deu-
da que el Consell tiene con esta ciudad, 

porque es necesaria y porque, después de 
años de maquetas y promesas, nos corre-
ponde», agrega el primer edil. 

Los argumentos que se han puesta so-
bre la mesa inciden en la importancia es-
tratégica de la enseñanza de idiomas pa-
ra mejorar la competitividad de la socie-
dad, así como la vocación de capitalidad 
de servicios y referencia comarcal que 
ostenta Vila-real. «Con más de 600 alum-
nos actualmente en el aulario local, la 
potencialidad de Vila-real para albergar 
un escuela propia es evidente, teniendo 
en cuenta además que la creación de una 
EOI en la ciudad reforzaría la atracción 
de estudiantes de otros puntos de la co-
marca», argumenta Benlloch. 

Benlloch aduce que el 
Consell tiene «una deuda» 
con la ciudad después de 
muchos años de promesas 
incumplidas 

U

300 personas participan en 
el primer Foro Ocupa’t

El I Foro de Empleo Ocupa’t, 
organizado por los miembros de 
la Lanzadora de Empleo, convocó 
en el Espai Jove a unas 300 per-
sonas, que pudieron entregar su 
currículum a las empresas par-
ticipantes y formar parte de los 
procesos de selección para optar 
a uno de los puestos de trabajo 
ofrecidos. 

Además, se impartieron talle-
res y conferencias sobre técnicas 
para la mejora de la empleabili-
dad y la búsqueda activa de em-
pleo. El concejal de Economía, 
Xavier Ochando, se mostró muy 
satisfecho por el éxito de la jor-
nada, que ha sido un «verdadero 
espacio de encuentro entre las La jornada contó con la presencia de expertos en diferentes materias que ofrecieron varias charlas y talleres.

empresas y las personas desem-
pleadas de la provincia».

Ochando aprovechó para desta-
car el «buen funcionamiento de 
la Lanzadera desde su puesta en 
marcha, en la que han participa-
do 34 personas, 16 de las cuales 
han conseguido ya un empleo» 
y ha asegurado que «la clave del 
éxito de esta iniciativa está en los 
valores que transmite entre los 
participantes, como son el tra-
bajo en equipo y la solidaridad». 
La técnico que gestiona la Lanza-
dera, Elena Romaguera, explicó 
que los propios participantes, en 
colaboración con la Concejalía 
de Economía se encargaron de 
organizar este foro.
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«Nos duele habernos 
vistos obligados a 
retrasar el pago», dice 
Benlloch que pide 
disculpas a las empresas

U

«Pretendemos 
ponernos al día con 
los pagos e iniciar el 
año en las mejores 
condiciones», apuntan

U

Vila-real reduce a unos 650.000 
euros la deuda a sus proveedores
El pleno aprueba otros 700.000 euros para abonar más de 400 facturas atrasadas

El pleno dio luz verde al abono de facturas y a una modificación de crédito para agilizar los trámites de pago.

E l Ayuntamiento reduce a 
unos 650.000 euros la can-
tidad de dinero pendien-
te de pago a proveedores. 

Una cifra que, según el alcalde, 
José Benlloch, se prevé liquidar 
antes de final de año «o, al me-
nos, en su gran mayoría». Una ci-
fra que queda después de que la 
corporación haya aprobado, en 
pleno extraordinario, unas ope-
raciones de crédito que, por im-
porte de más de 700.000 euros, 
permitirán abonar algo más de 
400 facturas de obras y servicios 
prestados por empresas al consis-
torio.

La primera de las dos operacio-
nes supuso el pago de 267.026 
euros. «Son gastos necesarios pa-
ra el día a día de la ciudad que 
nos duele profundamente haber-
nos vistos obligados a retrasar. 
En nuestro ADN está pagar y, con 
las medidas que estamos adop-
tando, pretendemos ponernos 
al día con los pagos pendientes 
para comenzar el próximo ejer-

cicio en mejor situación finan-
ciera y que las consecuencias de 
los empastres del PP no tengan 
que pagarlas nuestras empresas 
ni los ciudadanos», agrega. Ade-
más, el Pleno dio luz verde a una 

modificación de crédito de otros 
435.728 euros con la que imple-
mentar determinadas partidas 
para agilizar los pagos a provee-
dores. 

 «En los últimos meses, los ma-
zazos a los que hemos tenido que 
hacer frente por gastos imprevis-
tos como las basuras pero sobre 
todo por las sentencias que nos 
siguen llegando del urbanismo 
del PP, han colocado las cuentas 
municipales en una situación 
muy delicada, a la que, poco a 
poco, estamos dando respuesta 
con la idea de poder reequilibrar 
definitivamente las cuentas en 
2017», agrega.

La edil de Hacienda, Sabina Es-
crig, explicó que las notas de re-
paro de Intervención a dos de los 
paquetes de recibos «vienen por-
que en el momento de realizar 
los trabajos no existía una par-
tida específica para hacerlos». Y 
justificó el voto favorable del eje-
cutivo local en que se trata de la-
bores que tienen que realizarse.

SPV y Educación trazan 
un plan de mejoras en 
colegios estas navidades

Las concejalías de Educación 
y Servicios Públicos están pre-
parando un plan de choque pa-
ra la mejora y puesta a punto 
de los colegios aprovechando 
las vacaciones de Navidad. 

Los concejales de ambas 
áreas, Mónica Mañas y Francis-
co Valverde, junto a técnicos de 
los departamentos, han mante-
nido una reunión para valorar 
y perfilar las actuaciones a aco-
meter de manera más priorita-
ria. «Se trata de intervenir en to-
dos los colegios según las peti-
ciones que nos han trasladado, 
que en un 90% son de manteni-
miento», explica Valverde. 

Por ello, el área de Servicios 
Públicos, en coordinación con 
Educación, comenzará algunos 

de los trabajos el 7 de diciem-
bre. «El objetivo es realizar par-
te de las obras de menor enver-
gadura, aquellas compatibles 
con la asistencia de los más 
pequeños a las aulas, como 
pueden ser pequeños trabajos 
de pintura o fontanería, en la 
primera quincena del mes de 
diciembre», afirma el edil. 

No obstante, el grueso de 
los trabajos, es decir, aquellos 
incompatibles con las horas 
lectivas de los alumnos, se de-
sarrollarán a lo largo de las 
vacaciones de Navidad y hasta 
el 6 de enero. «La intención es 
interrumpir lo mínimo posible 
y que cuando vuelvan a clase 
después del descanso esté todo 
a punto», asegura Mañas.

 Los ediles y técnicos de las áreas implicadas valoraron las actuaciones.

EL coNSiStorio rEcLama 
aL goBiErNo cENtraL 
iNVErSioNES Para La ciudad

El Ayuntamiento reiterará al 
nuevo Gobierno central una se-
rie de exigencias, especialmente 
en materia de infraestructuras, 
para que se incluyan en los Pre-
supuestos Generales del Esta-
do para el próximo 2017 como 
desdoblar la N-340, habilitar un 
paso inferior en la estación, una 
nueva comisaría y un acceso de 
la AP-7 en Vila-real.

U

breves

La PLaNa acogE uNa muEStra 
PErmaNENtE dE cLickS  QuE SE 
rENoVará PEriódicamENtE

El Hospital Universitario de 
La Plana es el primer hospital 
valenciano en albergar una ex-
posición permanente de clicks 
de Playmobil a través de la firma 
de un acuerdo de colaboración 
entre la Asociación AESCLICK y 
la gerencia. Así pues, una urna 
de cristal cobijará los diferentes 
dioramas que se renovarán de 
forma periódica.

U
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Convocan las 
subvenciones 
vecinales con 
34.000 euros

La Concejalía de Participa-
ción Ciudadana ha publicado 
la convocatoria de subvencio-
nes a las asociaciones de veci-
nos correspondientes a 2016, 
después de la renovación de la 
Ordenanza el pasado julio que 
permite agilizar los plazos de 
pago. Este año se destinarán 
nuevamente 33.930 euros a 
todas las asociaciones. «Todas 
las entidades vecinales pue-
den beneficiarse de estas sub-
venciones para la realización 
de actividades que mejoran 
el bienestar de los vecinos, así 
como la Federación de Asocia-
ciones de Vecinos», explicaba 
la concejala del área, Gemma 
Gil, que destaca que existen 
14 entidades.

U

Agricultura se 
suma a un estudio 
sobre las plagas 
en los cítricos

La Concejalía de Agricultu-
ra, Medio Ambiente y Cambio 
Climático, participará en un 
proyecto experimental de la 
Universitat Jaume I y el Insti-
tuto Valenciano de Investiga-
ciones Agrarias, para determi-
nar la respuesta de los cítricos 
a determinadas sustancias 
naturales como mecanismos 
de inmunidad frente a las pla-
gas. «Es un estudio muy ambi-
cioso que puede arrojar con-
clusiones importantes para 
nuestros cultivos, mejorando 
los sistemas de protección de 
la naranja y, por tanto, favore-
ciendo una mejor producción 
agraria», señala el concejal del 
área, Josep Pasqual Sancho.

U

Reasfaltan un tRamo de 
la avenida alemanya ante las 
quejas poR los baches

U

Vila-real ha acometido el reasfaltado 
en la avenida Alemanya, una vía 
muy castigada por el continuo paso 
de camiones en la que urgían estos 
trabajos. «Su estado era muy deficiente, 
con baches e irregularidades, y 
resultaba urgente actuar», explicó el 
edil de Servicios Públicos, Francisco 
Valverde. La empresa Becsa se encarga 
de las tareas con una inversión 
municipal de 59.630 euros. Los trabajos 
se centran en un reasfaltado de toda 
la avenida, entre la calle Senda de 
Pescadors y la San Manuel. Unos 400 
metros, con 3.000 metros cuadrados de 
asfalto en una de las partes, quitando el 
firme existente y creando una capa de 
10 centímetros de alquitrán. Se renueva  
el tramo dirección a Valencia tras las 
obras en la Ciutat de l’Esport.

lanZan un videojueGo 
paRa RecaudaR fondos paRa 
conquistando escalones

U El Villarreal CF, Vampirako Studio 
y Conquistando Escalones han 
presentado el videojuego solidario 
para dispositivos Android e IOS 
‘Villarreal CF Soccer Hunter’ .

LA UNED DEBATE ACERCA 
DEL PAPEL Y  FUNCIÓN DE LOS 
DEBERES PARA LOS NIÑOS

El centro asociado a la 
UNED y su buque insignia en 
la apuesta por la cultura, el ci-
clo Conferencias Blancas pro-
movido por los estudiantes de 
Filosofía, organizó una charla 
sobre los deberes de los niños, 
un tema que ha dividido a la 
comunidad educativa y a los 
padres. El profesor y Premio 
Nacional Magíster 2013, Ós-
car González y el coordinador 
local de las AMPAS, Guillermo 
Martí, fueron los ponentes.

U

Breus

LA POLICÍA LOCAL FORMA A 
MÁS DE 1.500  INTEGRANTES 
DE CUERPOS DE SEGURIDAD

La Escuela de Formación de 
la Policía Local (Efopol) cerra-
rá el año con 19 acciones for-
mativas dirigidas a policías 
y miembros de la Fuerzas y 
Cuerpos de Seguridad de to-
do el Estado por lo que han 
pasado unos 1.500 agentes de 
la provincia, de la Comunitat, 
de España e incluso de otros 
países. Además, los integran-
tes del cuerpo de seguridad 
local han participado en otra 
docena de cursos.

U

EL CONSEjO DE PARTICIPACIÓN 
SE IMPLICA EN LA MEjORA DEL 
PROYECTO EUROPEO EDUSI

El alcalde, José Benlloch, y 
la edil de Participación Ciuda-
dana, Gemma Gil, en el Con-
sejo de Participación Ciuda-
dana. Una sesión que sirvió 
para abordar la participación 
del Consell en la mejora del 
documento Edusi a través de 
dos comisiones de trabajo pa-
ra concurrir a la segunda con-
vocatoria de ayudas de los Fe-
der y así optar a los de fondos 
europeos para el proyecto de 
futuro de la ciudad.

U

Vila-real cobrará como rústicos 900.000 
metros de suelo urbano no desarrollado
Se ingresarán 438.000 euros menos pero el alcalde valora que debían «hacer justicia» 

E l Ayuntamiento se acoge-
rá a la Ley 13/2015, de 24 
de junio, de Reforma de 
la Ley Hipotecaria y la Ley 

del Catastro Inmobiliario, que 
permitirá aplicar una rebaja en 
la valoración de determinados te-
rrenos en su día declarados como 
urbanos, pero en los que no se ha 
desarrollado ningún proyecto, 
pasando a pagar de nuevo como 
rústicos. 

El alcalde, José Benlloch, ha de-
tallado que la decisión afectará a 
905.463 metros cuadrados locali-
zados en varias zonas, entre ellas 
diversas unidades de ejecución 
del PAI de la carretera de Onda, 
«donde en alrededor de dos déca-
das no se ha hecho nada, pese a 
que los propietarios pagan a pre-
cio de urbano». También afecta-
rá a un área del Espai Vila-real, 
frente a Porcelanosa; o a dos par-
celas tras esta misma empresa, 
«que no tienen perspectiva urba-
nística en este momento», entre 
otros. «En ningún caso tocaremos 
zonas urbanas que han sido re-
parceladas y en las que haya po-
sibilidades de desarrollar algún 
proyecto», apunta, «al igual que 
si vuelve a proyectarse alguna 
iniciativa, volveremos a aplicar 
la valoración que le corresponda, 
como área urbana que seguirá 
siendo». 

La medida supondrá una re-
ducción sustancial para los afec-
tados. Como ejemplo, Benlloch 
detalla que algunos propietarios 
que están pagando a 140 euros 
el metro cuadrado verán reduci-
do el coste a 12 euros. Las arcas 
municipales también se verán 
afectadas por esta decisión de 
manera significativa, dejando 
de ingresar en 2017 un total de 
438.000 euros. «Pero preferimos 
estar junto a los vecinos y cum-

plir nuestra palabra, a hacer lo 
que hizo el PP, que no contento 
con todos los empastres urbanís-
ticos y vivir en una gran mentira, 
jamás protestó ante el Gobierno 
y seguía recalificando y multipli-
cando por dos y por tres el valor 
de la ciudad para recaudar y po-
der despilfarrar sin límites», de-
nuncia. 

«Con la reforma de esta ley, se 
puede hacer justicia con aquellos 
propietarios cuyos terrenos rús-

ticos fueron recalificados como 
urbanos y siguen pagando im-
puestos por un espacio en el que, 
tras años, todavía no se ha desa-
rrollado nada», señala Benlloch. 
«Es el caso de numerosos vecinos 
de Vila-real, a los que vamos a 
poder dar un respiro», agrega el 
alcalde, quien aclara que el con-
sistorio podría haber recurrido, 
«como están haciendo muchos 
ayuntamientos, para no dejar de 
ingresar».

Benlloch detalló la decisión de acogerse a la norma y los efectos que tendrá.

12 Crónica de Vila-real
DESEMBRE DEL 2016Municipal



La Casa de la Dona 
atiende a 33 mujeres 
víctimas de violencia 
de género este año
Vila-real conmemora el 25 de noviembre con la lectura 
del manifiesto y un pase de cortos sobre esta lacra social

L a Concejalía de Igualdad 
ha atendido en lo que va 
de año a 33 mujeres vícti-
mas de violencia de géne-

ro, 10 menos que en 2015. Así lo 
ha anunciado la concejala del 
área, Rosario Royo, quien asegu-
ra que esta cifra contrasta con el 
número de altas, ya que mientras 
hace un año 42 de las 43 mujeres 
atendidas fueron dadas de alta, 
este año son 25 las que lo reci-
ben. 

En cuanto a las denuncias, se 
incrementa el número de muje-
res denunciantes, en coinciden-
cia con los datos generales del Es-
tado, y desciende la demanda de 
atención a víctimas de violencia 
machista que no han presenta-
do denuncia, «lo que demuestra 
que existe una mayor conciencia-
ción». Sobre el perfil de las agre-
didas, las cifras de la Concejalía 
de Igualdad demuestran que se 
mantiene la tendencia por edad: 
de 30 a 40 años, en su mayoría, 
seguidas de las mujeres de 40 a 
50 y de 50 a 65 años. Este año se 
han contabilizado, además, cua-
tro víctimas de 18 a 30 años y tres 
casos de menores de edad, «algo 
que en 2015 no ocurrió».

La concejala de Igualdad repa-
só los datos estadísticos de aten-
ciones con motivo del Día para 
Combatir la Violencia contra las 
Mujeres, que se conmemoró el 25 
de noviembre. «A pesar de los es-
fuerzos realizados, las violencias 
machistas siguen siendo una rea-
lidad y debemos seguir luchando 
para combatirlas desde todos los 
frentes, dando visibilidad a esta 

lacra social y haciendo especial 
incidencia en la prevención, con 
campañas en colegios e institu-
tos», señala Royo. 

Los datos de la Casa de la Do-
na advierten “que Vila-real no 
escapa a la violencia machista”. 
De las 33 mujeres atendidas por 
Igualdad, 27 han interpuesto una 
denuncia contra su agresor, algu-
nas de ellas en más de una oca-
sión, y se han dictado 23 órdenes 
de protección. «Lo más preocu-
pante es que en 17 de los casos, 
los hijos han estado presentes y 
en una ocasión, la propia madre 
de la víctima», denuncia Royo, 
quien añade que en 2016 se han 
tramitado 22 solicitudes para ob-
tener el terminal de servicio de 
teleasistencia. 

«Es importante que todos to-
memos conciencia y que acabe-
mos con este drama, un proble-
ma de Estado que nos avergüen-
za como sociedad», afirma Royo. 
La concejala recuerda, además, 
que el teléfono de atención a las 
víctimas, 016, es gratuito y no 
queda registrado en la factura 
telefónica. «Denunciar, salva vi-
das», concluye.

La concejalía de Igualdad or-
ganizó diferentes actos entre los 
que destacó la lectura la Declara-
ción Institucional contra la Vio-
lencia de Género y la proyección, 
en el salón de actos de la Caja 
Rural, de varios cortos del ciclo 
Cortoespaña a los quesiguió un 
debate y votación. A la programa-
ción se sumó la actividad Tejien-
do contra la violencia de género 
que tuvo lugar el jueves 24.

La edil del área, Rosario Royo, facilitó los datos de atenciones durante 2016.

Un congreso 
aborda los retos 
para conseguir 
mayor igualdad 

El Auditori Municipal Mú-
sic Rafael Beltrán Moner ha 
acogido el congreso Nuevos 
usos del tiempo para la inclu-
sión y la cohesión social, que 
organiza la Generalitat Valen-
ciana, desde la Vicepresiden-
cia y Conselleria de Igualdad y 
Políticas Inclusivas, con la co-
laboración de la Concejalía de 
Relaciones Institucionales de 
Vila-real y la Fundació Isono-
mia de la Universitat Jaume 
I. La convención que analizó 
los cambios en el valor cultu-
ral de los usos del tiempo y re-
flexionar sobre los retos que 
plantean para conseguir una 
mayor inclusión, cohesión 
social e igualdad de género, 
así como una mejor calidad 
de vida y bienestar. El acto 
contó con diversos bloques te-
máticos donde se analizaron 
conceptos como los usos del 
tiempo y la corresponsabili-
dad; la solidaridad intergene-
racional; los usos del tiempo y 
economía; los usos del tiempo 
propio; los usos del tiempo y 
proximidad, y los usos del 
tiempo y territorio, además 
de exponer experiencias prác-
ticas.

U

Economía reserva 
partidas en 2017 
para fomentar la 
empleabilidad

Los presupuestos para el 
2017 volverán a incluir parti-
das concretas para favorecer 
la creación de empleo y man-
tener así la tendencia positiva 
de generación de trabajo en el 
municipio, algunas de las cua-
les se frenaron a mediados de 
este año al aplicarse el plan de 
ajuste marcado por el ejecuti-
vo local. Así lo ha indicado el 
concejal de Economía, Xavier 
Ochando, quien apunta que la 
línea para el próximo ejerci-
cio es «incrementar las ayudas 
con fondos propios del consis-
torio en materia de ocupación 
y favorecer así la recuperación 
de proyectos como el fomento 
del emprendimiento, impul-
sar la contratación, apostar 
por la formación y ayudar a 
aquellos colectivos con mayo-
res dificultades para acceder 
al mercado laboral, como son 
los jóvenes, los mayores de 45 
años y las mujeres». Por otra 
parte, Ochando destaca que 
la cifra de desempleados en 
Vila-real tras el verano, y a di-
ferencia de la tendencia gene-
ralizada, «ha pasado de 4.674 
a 4.402, conforme se indica en 
los informes elaborados por el 
Servef.

U
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El Ayuntamiento suma a 
los diputados autonómicos 
para reclamar proyectos

La Junta de Portavoces del 
Ayuntamiento de Vila-real ha 
celebrado una reunión, presi-
dida por el alcalde, José Benllo-
ch, en la que se ha convocado 
por primera vez a los diputa-
dos autonómicos de Vila-real 
por los distintos partidos con 
representación en Les Corts. En 
concreto, en el encuentro de 
trabajo han participado el vice-
presidente segundo de la Mesa 
de Les Corts, Alejandro Font de 
Mora (PP); la diputada socialista 
Sabina Escrig y la diputada de 
Ciudadanos Mercedes Ventura. 
La diputada por Compromís 
Mònica Àlvaro y el vicesecreta-
rio segundo de la Mesa, Marc 
Pallarés (Podemos), han excu-
sado su asistencia. 

El encuentro ha permitido 
poner sobre la mesa las reivin-
dicaciones de la ciudad, con el 
objetivo de sumar diferentes 
voces y sensibilidades políti-
cas para que «el mensaje de las 
necesidades de Vila-real llegue 
con mayor fuerza a la Generali-
tat y a la cámara autonómica», 
señala Benlloch. En esta línea, 
los diputados vila-realenses han 
acordado, a instancias de los 
grupos, trabajar de la mano pa-
ra poder presentar enmiendas 
conjuntas a los Presupuestos de 
la Generalitat que introduzcan 
reivindicaciones locales.

El alcalde ha destacado la 

importancia de trabajar de for-
ma conjunta, aprovechando la 
circunstancia de contar con di-
putados de todos los partidos 
con presencia en Les Corts, y 
sentar por primera vez en una 
mesa de diálogo a todos los re-
presentantes autonómicos de 
Vila-real. 

«Es, sin duda, una muestra 
de los nuevos modos de la po-
lítica que queremos agradecer 
especialmente a los diputados 
y los grupos políticos munici-
pales y que esperamos pueda 
consolidarse en el futuro como 
una fórmula de cooperación, 
por ejemplo para trabajar jun-
tos el año que viene en el pro-
ceso de elaboración de los pre-
supuestos y poder presentar 
ante la Generalitat una hoja 
de ruta compartida con las ne-
cesidades de nuestra ciudad», 
agrega. «No estamos diciendo a 
los grupos que tomen las deci-
siones por nosotros; al contra-
rio, sabemos que la obligación 
de un gobierno es gobernar, 
pero escuchar y dialogar en 
cuestiones tan significativas es 
fundamental y más aún en las 
nuevas circunstancias sociopo-
líticas», agrega.

Por otra parte, se ha aborda-
do la concurrencia a la segun-
da convocatoria de Estrategias 
Urbanas de Desarrollo Sosteni-
ble Integrado (EDUSI).

El proyecto de la ronda suroeste sí estará en el presupuesto autonómico.

Representantes de los diferentes partidos se citaron en el consistorio.



Vila-real trabaja en un diagnóstico 
para mejorar la atención social
Es un proyecto que se engloba en la marca de Ciudad de la Ciencia y la Innovación

El consistorio busca fórmulas para dar una respuesta más ágil y eficaz  a situaciones de riesgo de exclusión o carencias .

E l Ayuntamiento trabaja en 
el diseño de nuevas herra-
mientas que, a partir de 
un estudio de diagnóstico 

de la ciudad en el ámbito de los 
Servicios Sociales, permita detec-
tar carencias y ofrecer una mejor 
respuesta a las necesidades de 
los vecinos. El alcalde, José Ben-
lloch, y los concejales entrantes 
y salientes del área Social, han 
mantenido un encuentro con 
los profesores del Instituto de 
Desarrollo Local de la UJI y la 
Universidad de Valencia respon-
sables del estudio para conocer 
los avances en un trabajo “que 
marcará un punto de inflexión 
en la atención a las necesidades 
sociales de la ciudad”.

«Se trata de un proyecto muy 
ambicioso», explica Benlloch, 
«que nos va a permitir disponer 
de una radiografía completa y 
un mapa de la realidad social de 
la ciudad, con el objetivo funda-
mental de dar una mejora res-
puesta a las necesidades de las 
personas, nuestra prioridad abso-
luta, y de las diferentes zonas de 
la ciudad». Para ello, el proyecto 
parte de un estudio de línea base 
de los Servicios Sociales munici-
pales que están desarrollando las 
universidades Jaume I y de Valen-
cia para obtener toda la informa-
ción del ámbito social, determi-
nando necesidades, carencias y 
potencialidades. 

A partir de este estudio, con 
la implicación de Servicios So-
ciales, Urbanismo e Innovación 
y Nuevas Tecnologías, el trabajo 
aprovecha el Sistema de Informa-
ción Territorial (SIT) para cruzar 
una serie de indicadores demo-
gráficos, urbanos y sociales que 
permitirán ofrecer un mapa de-
tallado de la realidad social.

«La tecnología puntera del SIT 
se pone, de esta manera, al servi-
cio de las personas para diseñar 

una herramienta que nos va a 
permitir localizar y detectar las 
necesidades sociales en tiempo 
real para dar una respuesta más 
ágil y eficaz desde el Ayunta-
miento ante situaciones de ries-
go de exclusión o carencias de 
determinados servicios», agrega 
el alcalde. 

«Nuestra principal preocu-
pación y aquello a lo que van 
encaminados todos nuestros es-
fuerzos son las personas, dar res-
puesta a las necesidades sociales 
y mejorar la calidad de vida de 
todos; con este trabajo, todavía 
en desarrollo, vamos a dar un 
salto cualitativo muy importante 
en este objetivo, poniendo al ser-
vicio de los trabajadores sociales 
una herramienta que incorpora, 
además, un alto componente 
tecnológico y de innovación, en-
marcado en la marca de Ciudad 
de la Ciencia y la Innovación», 
concluye.

El Instituto de 
Desarrollo Local de la 
UJI y la Universidad de 
Valencia se encargan 
de elaborar el estudio

U

El proyecto hará una 
radiografía y mapa de 
la realidad social con 
los indicadores del 
sistema territorial SIT

U

El alcalde Benlloch destaca el valor informativo y de gestión de este proyecto.

Las familias 
reclaman un 
pacto de Estado 
por el alzheimer

Familiares de enfermos 
de alzheimer reclamaron un 
pacto de Estado contra una 
enfermedad que está aboca-
da a afectar cada día a más 
personas. Una petición que 
plantearon en el VI Congreso 
Autonómico de la Federación 
Valenciana Fevafa, que se ce-
lebró en Vila-real y congregó 
a unas 300 personas. El pre-
sidente de la entidad, Emilio 
Marmaneu, urgió a mejorar la 
ley de dependencia y ampliar 
los recursos para atender a los 
pacientes y sus familias, ade-
más de pedir más fondos para 
investigación, como principal 
elemento para combatir una 
enfermedad que, tal como ex-
puso la presidenta de la con-
federación nacional, Cheles 
Cantabrana, ya afecta al 15% 
de los mayores de 65 años y al 
50% de las personas que supe-
ran los 85, además de suponer 
un gasto anual a cada familia 
de 31.000 euros. El acto de 
apertura contó con la presen-
cia del presidente de Les Cor-
ts, Enric Morera; la vicepresi-
denta del Consell y consellera 
de Igualdad, Mónica Oltra, y 
el alcalde, José Benlloch.

U

Vila-real cerrará 
en marzo de 2017 
un plan europeo 
de integración

El próximo mes de marzo, 
Vila-real acogerá la clausura 
del proyecto europeo CASE4I, 
destinado al diseño de herra-
mientas educativas de inte-
gración social, un encuentro 
internacional en el cual se 
presentarán los nuevos recur-
sos didácticos y educativos 
creados durante el proceso, 
que «podran ser aplicados 
de manera transversal en 
cualquier situación y país». 
Las jornadas presentarán las 
principales conclusiones del 
proyecto y programarán po-
nencias sobre la integración 
social y profesional de los jó-
venes a través de actividades 
culturales socialmente com-
prometidas. El proyecto está 
financiado al 100% con fondos 
europeos y cuenta con una in-
versión de 200.000 euros, de 
los cuales Vila-real ha recibido 
35.000 para el intercambio de 
buenas prácticas y la transfe-
rencia de experiencias para la 
integración. La participación 
del Ayuntamiento es clave ya 
que se trata de la única admi-
nistración pública en el pro-
grama. Desde la Concejalía de 
Cooperación se han realizado 
varios viajes por el proyecto,

U

Breus

CompromíS pIDE ELImInar 
La TaSa DE rEpoSICIón DE 
EfECTIVoS DE fUnCIonarIoS

Compromís ha presenta-
do una moción para exigir la 
eliminación, por parte del Go-
bierno estatal, de la tasa de re-
posición de efectivos en la fun-
ción pública, que «afecta a la 
ciudad». El edil, Xavier Ochan-
do, incide en que «mientras 
el nivel de empleo público 
estable en la Administración 
local valenciana cae aumenta 
la temporalidad o la privatiza-
ción de servicios, algo que no 
podemos aceptar». 

U

La JUnTa DE fESTES rECIBE 
LaS SoLICITUDES para LoS 
CargoS DE rEIna y DamaS

La Junta de Festes tiene ga-
rantizado que hay jóvenes su-
ficientes para cubrir las cinco 
plazas en que, en los últimos 
años, se ha establecido la re-
presentación festiva de la ciu-
dad: una para la reina y cuatro 
para las damas de la corte de 
honor. El presidente del en-
te festero, José Pascual Colás, 
indicó que son cerca de una 
decena de jóvenes las intere-
sadas y el nombramiento será 
a inicios de enero.

U
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El aplec de nadal 
convoca su 
segunda edición 
con 100 plazas

El Aplec de Temps Lliure 
convoca por segundo año con-
secutivo una edición navide-
ña. La iniciativa, impulsada de 
manera pionera el año pasado 
por el departamento de Servi-
cios Sociales para garantizar 
la atención de los menores en 
todas las épocas de vacaciones 
escolares, ha abierto ya el pla-
zo de inscripciones, que po-
drán formalizarse hasta el 11 
de diciembre en la web http://
aplecdetempslliure.vila-real.
es. El segundo Aplec de Nadal, 
dirigido a niños y niñas de en-
tre 3 y 16 años, ofrecerá 100 
plazas, divididas entre los co-
legios Pascual Nácher y Ange-
lina Abad. En ambos centros, 
la campaña propone activida-
des gratuitas de carácter lúdi-
co-educativo, como talleres, 
juegos deportivos o yincanas, 
que tendrá lugar del 27 al 30 
de diciembre y del 2 al 5 de 
enero. El programa incorpora 
también servicio de comedor 
y desayunos, con precios redu-
cidos y bonos de 36 y 24 euros, 
respectivamente, por los siete 
días. El concejal de Servicios 
Sociales, Álvaro Escorihuela, 
ha destacado la excelente aco-
gida de la primera edición y la 
importancia de «ofrecer a las 
familias de Vila-real recursos 
para el tiempo libre».

U



Servicios Sociales 
duplica la aportación 
autonómica hasta los 
600.000 euros 
Los fondos de la Generalitat para 2017 servirán para 
reforzar la asistencia prestada desde diferentes áreas

L a Concejalía de Servicios 
Sociales verá incrementa-
da la aportación de la Ge-
neralitat Valenciana para 

el 2017 en 135.000 euros más res-
pecto al actual ejercicio, situan-
do las ayudas en 600.000 euros. 
Así lo ha anunciado el concejal 
del área, Álvaro Escorihuela, que 
ha destacado «el esfuerzo y la 
sensibilidad del ejecutivo auto-
nómico, que en dos años ha du-
plicado prácticamente la finan-
ciación de los Servicios Sociales, 
ya que pasaremos de los 330.000 
euros que recibimos para 2015, a 
los 600.000 en 2017». 

Un importe que «no se luce co-
mo las grandes obras, pero que 
sirven para atender a las perso-
nas en riesgo de exclusión social 
y al resto de ciudadanos con las 
mejores garantías». «A todos nos 
gustaría estar mejor económica-
mente para hacer más cosas, pe-

ro podemos estar agradecidos a 
la Generalitat, porque a pesar de 
haberse encontrado con una deu-
da de más de 40.000 millones de 
euros, sigue teniendo en cuenta 
a las personas», señala. 

De los 135.000 euros de incre-
mento, 100.000 irán a la partida 
general de los Servicios Sociales, 
que este año integra la atención 
a la dependencia dentro del pre-
supuesto general «para agilizar y 
facilitar los trámites y la justifi-
cación posterior». El aumento de 
la ayuda de la Generalitat se tra-
duce en una mayor aportación 
a partidas como la destinada al 
Centro de Día de Menores Espar-
denyers, con 10.000 euros más; 
al Servicio Especializado de Aten-
ción a la Familia y a la Infancia 
(Seafi), con 17.000 euros más, y a 
la Agencia de Mediación para la 
Integración y la Convivencia So-
cial (AMICS), con 12.000 euros.

El edil Escorihuela detalló las partidas que se verán reforzadas el próximo año.

Caixa Rural 
presenta su 
programación 
navideña

El presidente de Caixa Ru-
ral Vila-real y de su Fundación, 
Enric Portalés, ha presentado 
el Calendario Solidario 2017, 
que en esta edición será a be-
neficio de Cáritas Interparro-
quial de la ciudad. En esta 
ocasión el almanaque hace 
referencia a personajes desta-
cados de la historia de la loca-
lidad. En el acto de presenta-
ción también participaron el 
historiador y colaborador del 
calendario, Jacinto Heredia; el 
concejal de Normalització Lin-
güística, Pasqual Batalla; y la 
directora de Cáritas, Carmen 
Miralles. Portalés destacó que 
el calendario recoge diferen-
tes personalidades que han de-
jado huella en la historia de la 
localidad y que ya han falleci-
do. de varios ámbitos locales. 
El coordinador de los textos 
del calendario, Heredia, ha 
afirmado que los vecinos de 
Vila-real se encontrarán con 
algunos personajes conocidos 
y otros que no lo son tanto pe-
ro que «han jugado un papel 
relevante en el deporte, la  cul-
tura, la política y la sociedad 
de la ciudad». Batalla, por su 
parte, destacó «la importante 
actividad social y cultural que 
desarrolla Caixa Rural Ven la 
población, así como la gran la-
bor de Cáritas Interparroquial 
de Vila-real en la inclusión y 
asistencia de las personas más 
desfavorecidas». Además del 
Calendario Solidario, Funda-
ció Caixa Rural ha organizado 
varias actividades con motivo 
de las fiestas navideñas. Con-
ciertos, proyecciones de cine, 
recogida de juguetes solida-
rios, recitales de villancicos, o 
la carrera popular San Silves-
tre de Vila-real son algunas de 
las acciones que la entidad ha 
preparado para las próximas 
semanas, de las que podrán 
beneficiarse tanto los socios 
y clientes de la entidad como 
el conjunto de la población de 
la ciudad. Portalés también re-
cordó que los pensionistas de 
la entidad pueden retirar los 
lotes navideños desde el  28 de 
noviembre.

U
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Un informe detallará el 
estado de la CEM tras 
avalar los técnicos la obra

Los técnicos de la UTE cons-
tructora de la Ciutat Esportiva 
Municipal de Vila-real, abierta 
hace dos meses, han acordado 
realizar un informe detallado 
de la situación de la infraes-
tructura, tras el accidente ocu-
rrido en una de las gradas, en el 
que resultó herido un menor de 
nueve años con fractura de ti-
bia y peroné, situación que mo-
tivó su traslado al hospital. El 
informe determinará también 
las posibles causas que hayan 
podido ocasionar el desafor-
tunado incidente y, a pesar de 
cumplir con todas las normas 
técnicas aplicables, propondrá 
actuaciones de mejora en la se-
guridad del recinto.

Así lo anunciaron fuentes 
municipales, tras la visita reali-
zada por el teniente de alcalde 
y concejal de Territorio, Emilio 
Obiol, los técnicos municipales 
de Deportes y Urbanismo, y téc-
nicos responsables de la obra a 
las citadas instalaciones. 

A expensas de los resultados 
del documento, la inspección 
inicial de la infraestructura 
«permite concluir que la obra 
está realizada atendiendo a las 
normas constructivas homolo-

gadas y cumpliendo escrupu-
losamente la normativa vigen-
te, sin que se hayan detectado 
deficiencias ni en la resistencia 
ni en la disposición de los ma-
teriales», explicaron las mimas 
fuentes.

Aun así, el alcalde, José Ben-
lloch, manifestó que «obvia-
mente» la constructora asumi-
rá los costes de las mejoras que 
se introduzcan en el Ciutat de 
l’Esport y «se hará responsable 
del accidente». En este sentido, 
el portavoz del PP en Vila-real, 
Héctor Folgado, solicitó una 
comisión urgente y extraordi-
naria de urbanismo, tras el ac-
cidente, «para que se informe 
a todos los grupos de lo que ha 
sucedido y se entregue la docu-
mentación al respecto».

Benlloch informó de que 
han decidido no convocar esta 
comisión, teniendo en cuenta 
que no se dispone todavía ni 
de las conclusiones del infor-
me ni de todos los datos nece-
sarios para el análisis. Este he-
cho, tanto el informe como las 
soluciones valoradas, se abor-
dará en una próxima comisión 
informativa ordinaria del área 
de oportunidades.

Un menor resultó herido, con rotura de tibia y peroné, en la instalación.

Policia local Vila-REal
oTRa FoRMa DE "HacERPolicÍa"

Nuestro compromiso: 
"El servicio a la ciudadanía"policia@ajvila-real.es        http://policia.vila-real.es
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Vila-real inn     va 
Destaca se consolida como referente 
autonómico de la ciencia y la innovación 
La segunda edición de la feria de transferencia tecnológica se despide con un balance de asistencia superior a los 7.500 visitantes

E l presidente de la Generali-
tat Valenciana, Ximo Puig; 
el alcalde, José Benlloch, y 
el rector de la Univesitat 

Jaume I, Vicent Climent inau-
guraron la segunda edición de 
la Feria Destaca celebrada en el 
Centre de Congressos, Fires i Tro-
bades de Vila-real. El presidente 
autonómico aseguró que «este 
modelo moderno, actual, esta vi-
sión innovadora de lo que tiene 
que ser la gestión de las institu-
ciones, que ya no son solo sumi-
nistradoras de servicios públicos, 
si no herramientas transforma-
doras del ámbito social, es total-
mente exportable a otras admi-
nistraciones».

Benlloch se congratuló por los 
pasos dados por el consistorio en 
pro de la innovación «están dan-
do los frutos que se esperaba». 
El alcalde valoró que uno de los 
objetivos de esta cita es que «la 
ingente producción científica de 
las universidades se traslade a 
las empresas y es obligación del 
Ayuntamiento proporcionar las 
herramientas para que se pro-
duzca el cambio social necesa-
rio. Pero también debemos hacer 
hincapié en la zona de divulga-
ción por despertar el interés de 
los jóvenes en la investigación».

AGENCIA DE INNOVACIÓN
Puig definió como «feliz acierto» 
la realización de este evento «que 
reúne a empresas y universidad 
para llevar a cabo esa transferen-
cia de conocimiento que cada 
día es más urgente. Las firmas 
sufren un déficit en este traspaso 
de tecnología que debemos su-
perar. Por eso, desde la Genera-
litat apostamos porque la clave 
sea la productividad que permi-
ta luchar contra el paro, mejorar 
los salarios y que aumenten los 
recursos públicos, para que pue-
dan ser retornados en ayudas a 
la investigación». Asimismo, re-
saltó que «en 2017 se pondrá en 
marcha la Agencia Valenciana 
de la Innovación, que nace para 
coordinar y articular este tipo de 
actividades. El I+D+i no debe es-
tar aislado en la cadena de valor, 
debe formar parte de esta en un 
lugar destacado».

Por su parte, el rector de la UJI, 
mostró su satisfacción por poder 
participar de nuevo en la inaugu-
ración de la segunda edición de 
la feria y recalcó que se trata del 
foro de transferencia de conoci-
miento más importante de la Co-

AGENDA DICIEMBRE 2016 DEL “INSTITUT INNOVACIÓ CIUTAT DE VILA-REAL” 

Título: Foro de Innovación
Fecha: 19 de diciembre de 2016.
Hora: 18.30h
Lugar: Auditori de Vila-real
Organiza: Fundación Globalis
Más info: http://www.fundacionglobalis.org

Título: Semana del Talento y la Empleabilidad
Fecha: del 19 al 23 de diciembre
Hora: de 9.00h a 14.00h
Lugar: IES Miralcamp, IES Broch i Llop, IES Francesc Tárrega 
y Fundació Flors
Organiza: Fundación Globalis
Más info: http://www.fundacionglobalis.org

Título: V Jornadas-Taller de software libre
Fecha: 19/10/2016 al 10/05/2017
Hora: miércoles de 19.00h a 21.00h, viernes de 17.00h a 
21.00h
Lugar: BUC:  Centro Asociado de la UNED en Vila-real
Organiza: UNED Vila-real
Más info: https://extension.uned.es/actividad/idactivi-
dad/12230

Título:  II Congreso International Connecting Plus (IC+)
Fecha: 1 y 2 de diciembre 2016
Lugar: Palacio de Congresos de Valencia
Más info: http://www.bpw-connectingplus.com/

Título: Start Money Valencia
Fecha: 13 de diciembre 2016
Lugar: Valencia
Más info: http://smartmoney.events/

Título: VII Jornadas de Desarrollo Local de la
Comunidad Valenciana
Fecha: 15 de diciembre 2016
Lugar: Valencia
Más info: http://gridet.blogs.uv.es/

AGENDA NACIONAL

munitat Valenciana. «Somos un 
modelo de referencia en el estado 
y queremos ser un motor de pro-
greso en la zona, crecer y hacer 
crecer a la sociedad con este tras-
paso de saber» ha asegurado Cli-
ment que ha añadido que «la UJI, 

25 años después, sigue trabajan-
do por promover la innovación 
y las vocaciones científicas en el 
estudiantado. Confiamos en que 
actividades como esta contribu-
yan a un cambio de modelo que 
apueste por la innovación para la 

evolución real».
Por último, el presidente del 

Comité Organizador de la Feria 
Destaca, Juan Carda, valoró el es-
fuerzo hecho para consolidar la 
cita en la ciudad. «Este año, he-
mos aumentado el espacio expo-

sitivo para dar cabida a un 30% 
más de empresas y a un 15% más 
de centros de investigación» y 
concluyó que «Destaca es el máxi-
mo exponente de la transferen-
cia científica y tecnológica en la 
Comunitat Valenciana».

El alcalde, José Benlloch, certificó que esta iniciativa tecnológica es un acontecimiento de «primera magnitud» y agredeció el esfuerzo para sacarlo adelante.

16 Crónica de Vila-real
DESEMBRE DEL 2016Innovació



Más de 7.500 profesionales y 
estudiantes visitan el evento
Destaca contó con un total de 21 conferencias de expertos y 23 exhibiciones 

El creciente interés por participar en estas jornadas ha supuesto la ampliación de la superficie disponible.

T ras una semana de acti-
vidad, Destaca cerró con 
más de 7.500 visitas, más 
de 5.000 de profesionales 

y 2.500 de estudiantes. Una cifra 
que supone un 25% más de visi-
tantes que en 2014 cuando se re-
cibieron 6.000 personas. Con es-
te aumento, la cita se consolida 
como el primer evento de trans-
ferencia de conocimiento de la 
Comunitat Valenciana.

El presidente del comité orga-
nizador, Juan Carda, clausuró el 
certamen y comentó que «el ba-
lance es más que positivo, pero 
vamos a seguir trabajando para 
que mejore la tercera edición. 
Gracias a las administraciones y 
empresas que han confiado este 
un encuentro que debe servir pa-
ra poner las bases de un cambio 
de modelo en la sociedad vila-rea-
lense, provincial y autonómica».

Además, las conferencias ofre-
cidas en streaming obtuvieron 
más de 500 visualizaciones. Unas 
ponecias que están disponibles 
en la web, por lo que se podrán 
seguir consultando. Destaca con-
tó con un total de 21 conferen-
ciantes y 23 exhibiciones en el 
Becsa Innovation Showroom. 

En cuanto al mundo virtual, la 
web de Destaca duplicó las visi-
tas del 2014, con 6.000 durante 
el mes de noviembre, e igualó el 
número de visitantes únicos del 
2015, durante este mismo mes. 
Así, se puede destacar que alre-
dedor de 12.000 personas siguen 
regularmente el contenido de la 
web. Por lo que respecta a las re-
des sociales, en Facebook las pu-
blicaciones alcanzaron 30.000 
personas y en Twitter 30.000 im-
presiones durante semana de ac-
tividad de la feria.

AcTividAdEs

Los centros educativos de la 
provincia también fueron protago-
nistas de esta cita con la ciencia en 
Destaca 2016. Más de 2.500 alum-
nos de 6º de Primaria, de ESO, ba-
chillerato y universidad pudieron 
disfrutar de cinco días de activida-
des, exposiciones y demostracio-
nes que les acercaron los últimos 
avances en ciencia. En cuanto a las 
actividades, los asistentes pudieron 
disfrutar de seis exposiciones y de-
mostraciones con temáticas rela-
cionadas con los robots del futuro 
o las energías renovables . También 
se presentaron los resultados de la 
construcción de un dron.

U

Los jóvenes, 
protagonistas

destaca premia a jóvenes investigadores 
de la UJi en un concurso de innovación

Una de las actividades de la 
feria fue el concurso al que con-
currieron 15 jóvenes investigado-
res organizado por la Cátedra de 
Innovación Cerámica, Ciutat de 
Vila-real y el Ayuntamiento,

Con esta convocatoria se buscó 
fomentar el espíritu emprende-
dor, la cultura de la innovación y 
de la transferencia a la industria 
entre los estudiantes de la UJI, 
ya que cada uno de los proyectos 
debía incorporar algún elemento 
tecnológico o innovador y algún 
miembro del equipo debía ser un 
estudiante o un titulado reciente 
(dos años). 

Además, con este concurso, la 
Feria Destaca completó su apues-Juan carda acompañó a los tres jóvenes premiados en este concurso.

ta por la formación y por la di-
vulgación del conocimiento, pe-
ro también demuestra la firme 
decisión de que la universidad 
y la empresa vayan de la mano 
para que esta transferencia de 
conocimiento sea fructífera para 
ambas partes. 

El concurso premió con 1.500 
euros a Nuno Miguel Araujo por 
su proyecto de Utilización de la 
Proteómica en el análisis de la 
biocompatibilidad  de materia-
les; 1.000 euros para Martín Sán-
chez por su Herramienta para 
evaluar la inteligencia emocio-
nal en las organizaciones y las 
empresas y 500 euros para Nacho 
Miralles por Smart Beetle por su 

orientación a la ciudadanía. 
El jurado estuvo presidido por 

el vicerrector de Investigación y 
Doctorado de la UJI, Jesús Lancis, 
y ejerció de secretario el Director 
de la Oficina de Cooperación en 
Investigación y Desarrollo Tec-
nológico, Ismael Rodrigo. Como 
vocales estuvieronPilar Durà, de 
Ruvid; David Cabedo, de Espai-
tec; José Joaquín Gual, de la Es-
cuela Superior de Tecnología y 
Ciencias Experimentales y el di-
rector del ITC, Vicente Sanz.

El jurado valoró el potencial 
para su transferencia a la indus-
tria, la originalidad y el grado de 
innovación o la adecuación a las 
necesidades. 
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Los máximos responsables de municipios vecinos visitaron el estand. 

Las empresas locales 
exportan sus creaciones 
a otros ayuntamientos

Diversos representantes de 
ayuntamientos de la provin-
cia visitaron las instalaciones 
de la feria para conocer las in-
novaciones tecnológicas pre-
sentadas en el certamen. Las 
concejalas y concejales y alcal-
desas de Almassora, Borriana, 
les Alqueries y Nules prestaron 
especial interés en el expositor 
del Clúster de Empresas Inno-
vadoras en Soluciones Urbanas 
que, a través del Ayuntamiento 
de Vila-real, se ha creado en la 
localidad y estuvo presente en 
la feria. 

En este estand, comprobaron 
diversas soluciones que se han 
desarrollado en Vila-real a tra-
vés de la innovación para afron-
tar problemas urbanos contan-
do con las empresas locales y 
fomentando así el ecosistema 
empresarial de la ciudad. 

De esta forma, pudieron com-
probar ‘in situ’ como las firmas 
villarrealenses han unido es-
fuerzos para desarrollar los pro-
ductos más convenientes para 
los problemas locales, como 
alcorques prefabricados, ram-
pas accesibles o nuevas resinas 
para frenar la corrosión de los 

orines de perros sobre el mobi-
liario urbano, entre otros. «Se 
trata de innovaciones que he-
mos aplicado ya a las calles de 
Vila-real con muchos buenos 
resultados y que ahora nues-
tras empresas locales exponen 
en el mundo en este escaparate 
de la innovación que es Desta-
ca», señaló el concejal de Ser-
vicios Públicos, Francisco Val-
verde. El estand agrupó, bajo la 
marca Abierto por obras, a las 
empresas locales Ultraprotek, 
Urbisa, Moreno y Fausto Traba-
jos de obra y R&R.

AvANcEs EN MOviLidAd
La presidenta de Acudim, Fina 
Mora, el presidente de Coce-
mfe, Carlos Laguna, y el vice-
presidente de Conquistando 
Escalones, Abrahán Guirao, 
también visitaron el estand 
del SPV y el clúster de empre-
sas locales de servicios públi-
cos, para conocer el trabajo e 
innovaciones de las empresas 
villarrealenses en acciones de 
accesibilidad urbana y movi-
lidad. El concejal de Servicios 
Públicos, Francisco Valverde, 
les acompañó en la visita.



El 19é Cineculpable tanca amb xifres 
rècord que reafirmen la internacionalitat
‘Sputnik’ és el millor curtmetratge de secció oficial i ‘Un lugar’ aconsegueix el premi a millor treball provincial

Superada ja la majoria 
d’edat, el Festival Interna-
cional de Curtmetratges 
Cineculpable va afrontar 

una nova edició, la 19a, del 21 al 
25 de novembre, amb rècord de 
participació: 495 curtmetratges 
rebuts, una xifra que representa 
un increment del 65% respecte a 
2015, amb 300 obres. Una edició 
que va repartir 7.800 euros en 
premis en set categories i que va 
accentuar la projecció interna-
cional. 

Les gairebé 500 obres a con-
curs, entre les quals es van selec-
cionar les que van donar forma a 
la Secció Oficial i Provincial, han 
arribat fins a Vila-real de 38 paï-
sos de quatre continents, enfront 
dels 31 del passat any. De Brasil, 
Colòmbia, Cuba, Canadà o Estats 
Units, a Timor Oriental, Iran, Co-
rea del Sud, Xina, Rússia, Índia, 
Austràlia, Kazakhstan, Emirats 
Àrabs, Espanya, França, Regne 
Unit o Letònia. Van créixer tam-
bé els curtmetratges provincials 
-un total de 21, enfront dels 18 
de 2015. 

L’increment de participació 
s’ha vist afavorit pel canvi de la 
plataforma de recepció d’obres 
a Festhome, que ha permés re-
bre els treballs per internet. «Da-
vant l’al·luvió de respostes vam 
ampliar el termini, que finalit-
zava el 15 de setembre, fins al 9 
d’octubre», ha puntualitzat Sonia 
de la Vega. Ochando ha destacat, 
per la seua banda, que Cinecul-
pable «és el més internacional 
dels festivals que acull Vila-real» 
i ha incidit que aquest any «més 
que mai, ajuda a posar la ciutat 
en el mapa mundial del curtme-
tratge i del cinema en general», i 
al mateix temps «torna a ser una 
aposta pels joves creadors de la 
província i de Vila-real».

Del total, durant el festival 
s’han passat 43 curtmetratges 
seleccionats després de 5.500 
minuts de visionat -12 en la Sec-
ció Provincial i 31 en la Secció 
Oficial entre els quals figuraven 
dos curtmetratges preseleccio-
nats per optar al Goya al Millor 
Curtmetratge de 2017 i un guan-
yador de la Palma d’Or en el Fes-
tival de Cannes 2016. El festival 
es va completar amb activitats 
paral·leles, entre elles el Cinex-
press, que va apropar el món del 
cinema a estudiants de secun-
dària de la ciutat i amb el segon 
cicle CortoEspaña contra la vio-
lència envers les dones al saló 
d’actes de Caixa Rural.

El Culpable d’aquesta edició 
va ser Andreas Muñoz (Madrid, 
1990) -germà major d’una saga 

d’actors que completen Gara i 
Omar Muñoz i debuta al cinema 
als 9 anys en ‘El espinazo del dia-
blo’, de Guillermo del Toro, La 
banda sonora a l’edició de 2016 
va estar a càrrec del grup local 
Plum que també va participar en 
la gala de cloenda.

La carta de presentació de Ci-
neculpable 2016, el cartell que va 
il·lustrar l’edició més internacio-
nal del certamen,va estar signat 
per Shycheeks, nom artístic de 
la il·lustradora vila-realenca Sara 
HP, inspirat en l’escena més em-
blemàtica del Titanic de James 
Cameron, un film que, com Ci-
neculpable, compleix 19 anys.

PALMARÉS
Quatre dels set premiats van ser 
treballs provincials. ‘Sputnik’ 
del nuler Vicente Bonet es  va fer 
amb el guardó Millor Curtme-
tratge de Secció Oficial (3.000 €). 
El Millor Curt en valencià va ser 
‘Blanca i la cova dels somnis’, de 
Joaquín Gil (600€). El Premi ‘Ma-
nuel Villarreal’ al Millor Curt 
Provincial (1.500 €) va ser per 
‘Un lugar’ d’Iván Fernández de 
Córdoba i un dels actors, Abdela-
tif Hwidar, va rebre la distinció 
Millor Interpretació Masculina 
(600 €). Aquest premi, però en 
femení, va caure a les mans de 
Pepa Aniorte per ‘Els pestiños de 
mamá’. El públic va premiar ‘Co-
mo yo te amo’ i Javier Roldán es 
va portar 600 euros per la Millor 
Direcció. 

Els guardonats van pujar a l’escenari de l’Auditori Municipal per a fer-se la foto de família de la 19a edició del festival.

Els joves dels instituts van ser protagonistes de les sessions Cinexpress.

Sonia de la Vega, Andreas Muñoz, José Benlloch i Xavier Ochando. 

Societat

LA PARRÒQUIA SANTA ISABEL 
ORGANITZA, UN ANY MÉS, EL 
TRADICIONAL BETLEM VIVENT

La parròquia de Santa Isabel 
és un any més l’organitzadora 
del particular Betlem vivent 
que protagonitzen els xiquets 
i xiquetes de la catequesi. La 
iniciativa es prepara al llarg 
de l’any per dur a terme aques-
ta representació per Nadal i, a 
cada nova edició, atrau més 
veïns i veïnes. No faltaran el 
pessebre, animals, el riu,... El 
podran gaudir el diumenge 18 
de desembre en dues sessions, 
a les 13 hores i una altra a les 
17 hores.

U

Repás

CONCURS DE GUITARRA PER A 
JOVES I TALLERS DE GUITARRA 
FRANCESC TàRREGA

L’Associació Cultural 
Rondalla Francesc Tàrrega 
i l’institut del mateix nom 
convoquen el XXI Concurs de 
Guitarra per a Joves, així com 
tallers musicals de guitarra 
per a estudiants, que se cele-
braran els dies 10 i 11 de des-
embre. Des de l’organització 
expliquen que la finalitat «és 
retre homenatge al guitarrista 
que dóna nom a l’entitat i al 
centre». Com superar la por es-
cènica o un taller de fisioterà-
pia són part del programa.

U

ELS LLUïSOS ORGANITZEN LA 
39 EDICIó DEL TRADICIONAL 
CONCURS DE BETLEMS

La Congregació de Lluï-
sos organitza la 39 edició del 
Concurs de Betlems. Les ins-
cripcions estan obertes fins al 
7 de desembre i poden fer-se 
en una de les tres categories, 
infantil (fins a 16 anys), adult 
(a partir de 16 anys) i col·lectiu 
o centres escolars. Els premis 
poden arriban als 150 euros. 
El lliurament dels guardons es 
realitzarà el 20 de desembre, a 
migdia, durant el concert de 
Nadal de Caixa Rural, entitat 
col·laboradora del concurs.

U

ELS ALUMNES DE LA 
UNIVERSITAT POPULAR 
EXPOSEN ELS SEUS TREBALLS

La regidora d’Universitat 
Popular, Rosario Royo, va in-
augurar l’exposició col·lectiva 
dels alumnes dels diferents 
tallers de la campanya ac-
tual, l’edició 62. Els treballs 
de boixets, labors de retalls, 
tècniques decoratives, pintu-
ra i restauració es van expo-
sar en la Casa dels Mundina. 
La present campanya, que va 
arrancar l’activitat el 19 de se-
tembre, està en marxa fins el 
proper 18 de desembre.

U
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L’arribada del Nadal s’avança amb 
la celebració de Santa Caterina
Milers de persones passegen per la fira, declarada Festa d’Interés Turístic Provincial

Centenars de persones, veïns i visitants, van poder gaudir de la tradicional fira que ompli els carrers de la ciutat.

C om és habitual a finals 
de novembre, se celebra 
a Vila-real la tradicional 
Fira de Santa Caterina, 

Festa d’Interés Turístic Provin-
cial. Durant tot el dia, els veïns 
van gaudir, tot i la pluja vesper-
tina, de les centenars de parades 
instal·lades des de la plaça Major 
fins al barri de l’Hospital. 

«Santa Caterina és una de les 
fires més importants que se ce-
lebren en les nostres comarques, 
tant per als vila-realencs com 
per als veïns d’altres municipis. 
És, a més, una de les tres festes 
d’interés turístic de Vila-real que 
ha aconseguit posicionar-se com 
a fira de referència en l’àmbit 
autonòmic i fins i tot fora de 
les nostres fronteres», assenyala 
l’edil d’Economia, Xavier Ochan-
do. Les xifres d’aquesta edició 
avalen la projecció de la fira: un 

total de 366 sol·licitud de para-
des, de les quals se n’han accep-
tat 258. D’elles, la majoria corres-
ponen a alimentació, amb fruita 
seca, torrons o castanyes torra-
des. L’artesania (39), joguets (31) 
o complements (13) van ser altres 
dels productes més presents en 
la fira, que va reservar un espai 
a la solidaritat, amb 27 parades 
d’ONG i associacions.

«Hem prioritzat les parades de 
productes típics, antiguitats i en-
titats solidàries, col·laborant tam-
bé amb altres regidories, sobretot 
amb Tradicions, per a conservar i 
promoure tradicions tan nostres 
com la popular mocadorà », agre-
ga el regidor.

Per procedències, 84 van ser 
comerciants locals, mentre que 
71 procedien d’altres punts de la 
província, 80 de la Comunitat i 
23 eren d’altres punts de l’Estat.

SANTA SOFIA CELEBRA EL 50 
ANIvERSARI AmB uN dINAR 
ESpECIAL pER A 300 pERSONES

La parròquia de Santa Sofia 
ha celebrat mig segle de vida 
amb un seguit d’activitat com-
memoratives. L’acte central va 
ser el 26 de novembre amb una 
missa solemne a la qual va se-
guir un dinar al pavelló multiús 
del col·legi Bisbe Pont amb uns 
300 assistents entre autoritats, 
associacions i feligresos.

U

breus

EL RAvAL pRESENTA EL dARRER 
TREBALL dE RECOpILACIÓ dE 
mÚSIQuES TRAdICIONALS

El Grup de Danses El Ra-
val va presentar ‘Al voltant de 
l’Espadà’, el darrer treball en 
forma de doble CD. Una mira-
da cap a la música tradicional 
d’aquesta emblemàtica serra 
del nord valencià que engloba 
pobles de les comarques de l’Alt 
Palància, Alt Millars i la Plana 
Baixa. 

U

COmERÇ

Abans de la històrica fira, el di-
vendres a la vesprada va tenir lloc 
l’acte de l’Encesa, que posa llum 
al Nadal en els carrers de Vila-real 
amb un espectacle que en aquesta 
ocasió va estar a càrrec de la com-
panyia local La Fam. Les activitats 
d’animació pel centre comercial 
van precedir l’encesa simbòlica de 
les llums per part de reina i dames 
de les festes a la plaça Major a par-
tir de les 19.30 hores. Un acte que 
obri una programació nadalenca 
que enguany arribarà a quatre ba-
rris -Cervantes, El Pilar, Botànic Cal-
duch i l’Hospital- així com alcentre 
per a dinamitzar les vendes.

U

L’Encesa obri la 
campanya

Les formacions musicaLs 
reten honors aLa patrona en 
un cap de setmana intens

U Els músics, acompanyats per 
la  corporació municipal, van 
homenatjar la patrona santa Cecília.  
La tradicional diana i la santa missa 
van ser els actes destacats.

EL gRup dE mÚSICA TIRANT LO 
ROCk ANuNCIA uN dESCANS 
dESpRéS dE 10 ANyS EN mARxA

Els integrants del grup local 
Tirant el Rock han decidit parar 
de forma temporal la seua acti-
vitat musical després d’una dè-
cada als escenaris. L’agrupació 
va utilitzar Facebook per a co-
municar aquest fet als seus se-
guidors tot i que van avançar 
que el proper mes de gener els 
fans tindran més noticies.

U

LA puRÍSSImA dÓNA EL TRET 
d’EIxIdA dE LES FESTES ANuALS 
EN HONOR A LA SEuA pATRONA

L’Associació de Filles de Ma-
ria Immaculada ha celebrat 
l’acte d’obertura a l’Auditori 
Municipal Músic Rafael Beltrán 
Moner. Un esdeveniment que 
va comptar amb l’actuació del 
grup de danses, de les vocalies 
de menors i de la Tuna Blava 
així com l’obra de teatre repre-
sentada per la Junta de l’ens.

U

La Biblioteca municipal obté un premi 
nacional al millor servei digital 

El Comitè Científic del VIII 
Congrés Nacional de Biblioteques 
Públiques, celebrat a Toledo i pa-
trocinat pel Ministeri de Cultura 
i la Societat Espanyola de Docu-
mentació i Informació Científica 
(SEDIC), ha concedit a Vila-real 
el premi nacional al Millor ser-
vei digital en biblioteques públi-
ques en poblacions d’entre 5.000 
i 100.000 habitants. El guardó 
reconeix el caràcter innovador 
i de foment de la lectura digital 
del projecte Tresors digitals, una 
iniciativa del Servei Municipal de 
Biblioteques per a la publicació 
periòdica, a través de la pàgina 
web http://bibliotecavilareal.wor-
dpress.com/tesoros-digitales/, de 

U

Juan Bernat, Eduardo pérez i Christine Setrin van mostrar el diploma distintiu.

dossiers literaris amb accés en lí-
nia a obres de domini públic rela-
cionades amb el tema escollit. 

El regidor de Cultura, Eduar-
do Pérez, acompanyat pel cap 
de servei de l’àrea, Juan Bernat, 
i la tècnica Christine Setrin, 
encarregada del projecte, han 
donat a conéixer el reconeixe-
ment «tan merescut» al treball 
de la Biblioteca Municipal de 
Vila-real. En aquesta línia, Pérez 
recorda que el servei ha rebut 
també importants premis al fo-
ment lector, com el María Moli-
ner per a municipis menors de 
50.000 habitants (2001-2008), o 
la distinció de Bones Pràctiques 
Bibliotecàries d’abast autonòmic 

del Congrés Nacional de Biblio-
teques de 2014, també pels seus 
continguts digitals.

El responsable del servei desta-
ca l’evolució de la Biblioteca Mu-
nicipal, que «ha sabut ampliar 
els serveis i adaptar-se a l’era di-
gital amb la biblioteca en línia, 
considerada la cinquena biblio-
teca, en la qual els usuaris poden 
trobar tot tipus de productes cul-
turals, educatius, de formació i 
informació». En aquest objectiu 
s’emmarca el projecte Tresors 
digitals, que vol familiaritzar els 
ciutadans amb el concepte de 
domini públic amb la promoció 
dels fons de les biblioteques digi-
tals d’accés lliure, legal i gratuït.
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El CTE aCull la final 
auTonòmiCa d’EsCaCs sub-12     
i sub-18 pEr Equips

U

La Federació d’Escacs de la Comunitat 
Valenciana i el Club Escacs Vila-real 
han celebrat, al Centre de Tecnificació 
Esportiva, la final del campionat 
autonòmic per equips en les categories 
Sub-12 i Sub-18. La regidora d’Esports i 
Salut, Silvia Gómez, va acompanyar els 
participants i organitzadors durant la 
trobada. Al gener, la localitat tornarà a 
ser el centre de la pràctica dels escacs 
de la Comunitat, gràcies a la celebració 
d’un campus de tecnificació esportiva. 
El programa, per al qual s’habilitaran per 
primera vegada les aules de formació 
del CTE, servirà per a detectar els millors 
valors i promeses en un esport «amb 
segell autòcton», diu el vicepresident 
de la Federació Valenciana d’Escacs, 
Luis Barona que porta practicant-se en 
terres valencianes més de cinc segles.

més dE mig milEr dE 
‘runnErs’ rECorrEn Els 5k 
solidaris dEls lluïsos

U La V Cursa solidària dels Lluïsos 
va convocar més de mig miler 
d’atletes en un recorregut de cinc 
quilòmetres pels carrers de la ciutat 
a benefici d’Aspanion. 

Més de 700 alumnes participen en la 
sisena edició del Campionat Multiesport
Les jornades especials en diverses disciplines implicaran més de mil escolars durant aquest curs escolar

L a sisena edició del Campio-
nat Multiesport Escolar ja 
ha arrancat a la ciutat i du-
rant el curs 2016-2017 són 

706 alumnes, que cursen entre 
primer i sisé de primària de tots 
els col·legis, els que participen de 
les diferents lligues escolars dis-
tribuïts en 48 equips. 

Del total, 251 xiquets de pri-
mer i segon de primària formen 
els 14 equips prebenjamins, que 
distribuïts en dos grups, parti-
cipen en una lliga de multies-
port, amb 5 jornades de partits 
d’handbol, 5 de bàsquet i 5 de 
futbol sala. A més, 247 joves de 
tercer i quart de primària formen 
els 17 equips benjamins, que dis-
tribuïts en tres grups, participen 
en una lliga de multiesport, igual 
que els prebenjamins 5 jornades 
de cada esport, però en diferent 
ordre. D’altra banda, 86 alumnes 
de cinqué i sisé de primària for-
men els 7 equips que participen 
en la lliga de bàsquet aleví i, per 
últim, altres 122  dels mateixos 
cursos integren els 10 equips que 
participen en la lliga de futbol sa-
la aleví. Les jornades de lligues, 
entre 12 i 14 segons la categoria 
i l’esport, es desenvolupen en les 
instal·lacions esportives munici-
pals els dissabtes pel matí.

Els inscrits al multiesport es-
colar entrenen en el seu col·legi 
amb els seus entrenadors dos 
dies per setmana, en sessions 
d’una hora. Els entrenadors són 
32 beneficiaris del programa Be-
caesport 2016 distribuïts entre 
els 14 col·legis. Però des del Ser-
vei Municipal d’Esports també 

Uns 250 alumnes de diferents centres educatius de la ciutat van participar en la jornada en què la bici fou protagonista.  

La primera de les jornades es-
pecials es va dedicar al ciclisme. 
Prop de 250 xiquets i xiquetes es 
van desplaçar amb les seues bi-
cicletes i casc des de Carmelites 
fins al Termet, acompanyats pels 
entrenadors de l’esport escolar 
de tots els col·legis. Una vegada 
en el paratge del Termet, els xi-
quets i xiquetes van participar en 
cinc proves diferents en el circuit 
preparat al pàrquing. 

La regidora d’Esports i Salut, 
Silvia Gómez, ha acompanyat 
els escolars en la jornada, que 
ha acabat amb el lliurament de 
medalles a tots els participants, 
abans de tornar pel carril bici 
fins a Carmelites.La regidora d’Esports, Silvia Gómez.

programen les jornades especials 
amb caràcter mensual que tenen 
com a objectiu que els xiquets i 
xiquetes puguen practicar altres 
esports com tennis, ciclisme, na-
tació, escacs, atletisme, pilota, 
waterpolo i cros. Unes jornades 
obertes a la participació de qual-
sevol alumne, que rep una meda-
lla de l’activitat de record, sense 
tenir en compte que forme part 
del programa Multiesport.

Com a cloenda del curs, a fi-
nals de maig, es fa el lliurament 
dels trofeus als campions de les 
lligues i al col·legi campió del 
multiesport escolar, el que suma 
més punts per participació i com-
petició durant tot el curs.

Esports

El XIX Cros de 
la Mare de Déu 
cita més de 570 
corredors 

El Club d’Atletisme va or-
ganitzar el diumenge 20 de 
novembre la 19a edició d’un 
cros que no es realitzava des 
de la temporada 2006/07 amb 
un èxit de participació amb 
més de 570 inscrits. A més, 
aquesta cita inaugurava el 
Circuit Provincial de Cros 
així com també el Circuit Au-
tonòmic de Cros. Des del club 
van agrair la col·laboració de 
l’SME i Ajuntament de Vila-
real així com de la Diputació 
de Castelló en l’organització 
d’aquest esdeveniment. La zo-
na del Termet va ser l’escenari 
perfecte per a una excel·lent 
jornada de cros. La climato-
logia va respectar els atletes 
que van poder córrer en les 
millors condicions, la qual 
cosa va quedar palés en l’alt 
nivell de les diferents catego-
ries. Com a novetat s’encetava 
la jornada amb un cros po-
pular de 5000 metres amb 
l’objectiu d’apropar aquesta 
disciplina als corredors i co-
rredores no federats. Després 
van transcórrer les diferents 
curses des de categoria ben-
jamí f ins a veterà. Des de 
l’organització destaquen l’alta 
participació dels atletes del 
Club d’Atletisme Vila-real, en 
especial, l’atleta Dídac Marzà 
que va aconseguir la meda-
lla de bronze en la categoria 
aleví masculí. Castelló, apun-
ten des del club organitzador 
d’aquest esdeveniment, és 
una província amb un alt ni-
vell en categories menors, do-
nada la importància d’aquest 
esport que parteix de la base 
fins arribar a nivell absolut.
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Després de mes de 10 mesos, en 
els que el PP ens ha tingut en un pa-
ró polític a l’Estat espanyol, ja tenim 
govern. Tornarem a tindre al front de 
l’Executiu a Mariano Rajoy. Un presi-
dent que s’ha caracteritzat per aprofi-
tar la majoria absoluta i utilitzar un 
‘rodillo’ constant, aprovant medides 
polèmiques i retallades sense mirar ni 
pensar en la ciutadania.

Des del PSPV-PSOE de Vila-real ens 
preguntem, i ara per a Vila-real, què? 
Una de les primeres negociacions 
que ha d’afrontar el nou Executiu es 
l’aprovació dels Pressupostos Generals 
de l’Estat per a l’any 2017 i Vila-real té 
unes reivindicacions històriques i en-
cara pendents. Entre elles, destaquem:

•La construcció d’un pas subterra-
ni i l’eliminació de la passarel·la de 
l’estació.

•Nova comissaria per a la Policia Na-
cional, en una millor ubicació i amb 
unes condicions dignes per als agents i 
més adequades per a atendre els usua-
ris de tota la comarca. 

•E l  desdoblament  i  mi l lora 
d’accessos de la N-340 al pas per la 
nostra ciutat, un tram amb un elevat 
trànsit diari i una taxa molt alta de si-
nistralitat.

•Adequació del Pont Nou que uneix 
Vila-real amb Almassora a través del 
riu Millars, classificat com Bé d’Interés 
Cultural (BIC), per a facilitar la creació 
d’una futura xarxa metropolitana de 
transport públic  i bicicletes.

•Ajudes per a reactivar el polígon 
de la carretera d’Onda, per a millorar 
la situació de les empreses ja ubicades 
allí  i les interessades a instal·lar-se a 
la zona.

•Creació d’una eixida de l’AP-7  que 
millore l’accés a Vila-real.

•Inversions per a construir l’estació 
Intermodal, en el cas que se situara a 
Vila-real, la qual cosa suposaria un fort 
impuls econòmic per a la ciutat i la 
província.

Esperem que el PP de Vila-real dema-
ne als seus diputats nacionals i sena-
dors que no voten en contra quan ha-
gen de donar viabilitat a les propostes 
al Congrés dels Diputats, com sempre 
han fet i desitgem que el nou Govern 
central no s’oblide de Vila-real.

Rajoy de nou, 
ara per a 
Vila-real què?

PSPV

Ara fa quasi sis anys, vam entrar a 
l’Ajuntament de Vila-real amb una ma-
leta plena d’idees i de propostes, entre 
aquestes, aconseguir que la veu dels vi-
la-realencs i vila-realenques s’escoltara 
a Ca la Vila. Una de les nostres prime-
res accions, de la mà del regidor de la 
nova Regidoria de Participació Ciuta-
dana, creada per nosaltres, Xavi Ochan-
do, era que els vila-realencs i vila-rea-
lenques tingueren veu i vot en el Pres-
supost Municipal. No va ser fàcil, gens 
fàcil. En cada caixó apareixien factures 
de Piaf (trama corrupta que està sent 
investigada i que lliga els populars de 
Vila-real amb el cas Gürtel), pendents 
de pagament o pagades a corre-cuita el 
dia abans de les eleccions. Aquesta és la 
participació ciutadana que es promo-
via a Vila-real durant 16 anys.

Vam crear del no-res una regidoria i 
uns pressupostos participatius que fins 
i tot la Federació Valenciana de Muni-
cipis i Províncies ha posat com a exem-
ple en el seu llibre de bones pràctiques. 
Sí, Vila-real, de nou, és capdavanter en 
la participació ciutadana, però no és 
gràcies a nosaltres, sinó a totes les asso-
ciacions que van creure en nosaltres.

Cinc anys des que aquella maleta 
plena d’idees i de propostes es va obrir, 
cinc anys treballant per Vila-real. En-
guany hem gastat850.000 euros en 
aquelles propostes que els veïns i veï-
nes ens van traslladar. Més de la meitat 
de propostes s’han fet realitat, i això, 
la gent del carrer i les associacions ho 
sap. Ara, amb la nova regidora Gemma 
Gil, seguirem treballant incansable-
ment per fer la participació ciutadana 
un referent a tots els àmbits.

I us preguntareu...perquè tota aques-
ta explicació? Doncs bé, aquells que 
no han cregut mai en la participació 
ciutadana es dediquen a malparlar i 
a contar mentides, “tu menteix, que 
alguna cosa queda”. Doncs bé, heu pi-
cat en pedra. La participació ciutadana 
d’aquest poble no és de ningú i no pot 
ser utilitzada de manera partidista. La 
participació ciutadana d’aquest poble, 
en cada pas que ha pegat, ha actuat de 
manera consensuada. Malparlar de la 
nostra participació ciutadana és mal-
parlar de les nostres associacions i això 
nosaltres no ho permetrem.

Fem les 
coses per 
al poble

Compromís

Con la caída del Muro de Berlín pen-
sábamos que habíamos asistido al final 
de un modelo económico y social. Un 
experimento que fue un fracaso que 
trajo pobreza, ruptura y desigualdad. 
Pero, lamentablemente, cuando go-
bierna la izquierda, acaba pasando lo 
mismo: gastan más de lo que se ingre-
sa, arruinan lo público y hay que subir 
impuestos.

Es lo que ha pasado en Vila-real don-
de el desastre de Benlloch ha queda-
do reflejado en una gestión de gastar, 
gastar y gastar. Gastar en caprichos y 
luego pasar a escote la factura: todos 
vamos a pagar con una subida del IBI 
los caprichos de Benlloch y los suyos. 
Pero no sólo gastan a manos llenas y 
nos suben el IBI. Nos hacen hacen per-
der subvenciones. El alcalde, en su ha-
bitual soberbia, nos ha hecho perder 
6,5 millones de euros de ayudas euro-
peas por no haber presentado de forma 
correcta la documentación. El resto de 
la provincia ha logrado 25 millones de 
euros, Vila-real se queda fuera hecho 
haría que cualquier político se marcha-
ra a su casa, pero Benlloch no.

Ahora también ha perdido las tres pe-
ticiones de Taller de Empleo porque la 
Generalitat, de nuevo, ha excluido a Vi-
la-real en el habitual desprecio de PSOE 
y Compromís hacia nuestra ciudad. Pe-
ro no pasa nada. Benlloch a cambio ha 
invitado a Puig y los dos se han hecho 
fotos porque piensan que haciéndose 
fotos ellos se consiguen puestos de tra-
bajo. Los parados que miren las fotos.Al 
fracaso del modelo económico se une 
el grave fiasco del modelo urbanístico 
de los socialistas. Hasta los expertos en 
urbanismo que ha contratado el alcal-
de han vertido un veredicto claro: el 
plan de los socialistas es inviable. Una 
tesis que coincide con la del PP y que 
pone en solfa la ruina del proyecto so-
cialista para Vila-real.

Aunque Benlloch seguirá haciendo 
teatro y culpando al pasado y al PP. 
¿Qué ha hecho por el Madrigal o por la 
carretera de Onda, por ejemplo? La res-
puesta es clara: nada de nada. El mode-
lo socialista del urbanismo también ha 
fracaso y, en lugar de asumirlo, Benllo-
ch pone parches. El PP defenderá siem-
pre los intereses de nuestra ciudad. 

El modelo
fracasado
de Benlloch

PP

S’acosta final d’any i és moment de 
fer balanç, però també de planificar 
l’exercici següent. I en això estan la 
majoria d’Administracions preparant 
i presentant els comptes de 2017, plens 
segur de bones intencions tots, però 
pocs de realitats.

Prec isament ,  una  declaració 
d’intencions va ser la reunió, inèdita, 
convocada pel Govern amb els dipu-
tats autonòmics de Vila-real amb la 
finalitat d’unir forces per reivindicar 
les infraestructures pendents que té el 
Consell amb el nostre poble. No obs-
tant, com era d’esperar, la cosa no va 
passar a majors  i tot es va quedar en 
el lluïment i la fotografia per a la pre-
msa. Així doncs, al fi i a la cap, el que 
es va perdre és una oportunitat per, 
mitjançant un consens rigorós, poder 
aconseguir el que la Generalitat ens 
deu i de veritat ser útils per als vila-rea-
lencs i vila-realenques 

I és que, malauradament, el Conse-
ll, presidit pel bipartit, pareix que vaja 
pel mateix camí que l’anterior Execu-
tiu Popular, qui durant 20 anys, va es-
tar més preocupat per invertir en pro-
jectes estrela, que acabarien estrellats, 
que per allò vertaderament important. 
No obstant, el canvi de moment s’ha 
notat ben poc. 

Amb uns pressupostos ficticis i 
irreals, que sols generaran frustració 
i incompliments entre els valencians, 
cal afegir-los-els la quasi nul.la consi-
deració que han tingut els homòlegs 
del Govern municipal amb les nostres 
necessitats. 

Però en Ciutadans ho tenim clar. Per 
aquesta raó, aprofitant que naveguem 
en un nou context polític a nivell na-
cional, on la redacció dels Pressupos-
tos Generals de l’Estat (PGE) seran fruit 
del major consens de la historia de la 
democràcia, hem pres la iniciativa per 
exigir en el ple de novembre la inclu-
sió de les infraestructures pendents: el 
desdoblament de la N340, els accessos 
a l’AP7, inversió per impulsar el polí-
gon de la Carretera d’Onda, el pas sub-
terrani de l’Estació, la rehabilitació del 
‘Pont Nou’ i finalment, una nova ubi-
cació per a la Comissaria de la Policia 
Nacional. Perquè nosaltres sí volem ser 
útils per a Vila-real i els seus veïns.

Ser útils

  

Ciudadanos
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PROMOVENT I POTENCIANT LA CREATIVITAT I EMPRENEDORIA JUVENIL

http://creative.provincia.pc.it/Default.asp?setta=EN
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El Mes Tàrrega posa de manifest 
el valor de l’il·lustre compositor
La programació especial inclou audicions, concerts i activitats divulgatives per a xiquets

Durant el mes de novembre ja s’han realitzat activitats com la representació de la ‘Integral’ dins de la Setmana Tàrrega.

L a figura del mestre Tàrre-
ga centra les activitats cul-
turals de la recta final de 
l’any amb l’objectiu de des-

tacar la figura de l’il·lustre com-
positor i guitarrista vila-realenc. 
El regidor de Cultura, Eduardo 
Pérez, ha explicat que «una de 
les funcions de la cultura a l’hora 
de millorar i enriquir la nostra 
societat és crear el sentiment 
d’orgull i pertinença a un poble, 
per exemple, amb l’exaltació de 
fills il·lustres i Francesc Tàrrega 
és, sens dubte, una de les figures 
més importants que ha tingut i 
tindrà Vila-real».

Per a commemorar el naixe-
ment i la mort del guitarrista, 
que se celebren entre novembre 
i desembre, Cultura ha preparat 
una sèrie d’activitats per a home-
natjar el mestre de la guitarra i 
donar a conéixer més la seua fi-
gura entre els veïns i seguidors. 
Aquest mes, coincidint amb el 
Dia Mundial de Tàrrega, que se 
celebra el dia 15 amb motiu de 
la mort del guitarrista, la progra-
mació se centra en la divulgació 
de la figura del compositor. 

Amb aquest objectiu s’ha pro-
gramat una sessió de l’activitat 
Coneixes Tàrrega?, dirigida als 
escolars de Vila-real, que «po-
dran aprendre més sobre la fi-
gura de Tàrrega de la mà de la 
música i el teatre». A la vespra-
da, els alumnes del Conservato-
ri Mestre Goterris oferiran una 
audició acadèmica amb peces de 
l’autor, activitats a les quals se 

sumarà l’homenatge institucio-
nal a l’il·lustre vila-realenc en el 
bust situat al carrer de Bayarri i 
la casa natal del compositor. 

Al marge de la programació 
municipal, el regidor de Cultura 
destaca la recuperació, enguany, 
del concurs de guitarra que orga-
nitza l’IES Francesc Tàrrega, que 
tindrà lloc els dies 11 i 12. 

Pérez ha animat els veïns a 
gaudir d’aquesta programació 
especial que compta amb tres 
grans pancartes en diversos 
punts de la ciutat per a anun-
ciar l’esdeveniment. «Amb tots 

aquests ingredients, volem posar 
de manifest el valor de la figura 
del mestre vila-realenc, en un 
Mes Tàrrega que esperem es con-
tinue consolidant en els pròxims 
anys», conclou.

TEATRE 
Cultura tancarà la programació 
amb dues representacions (‘Pá-
nico’, el dia 3 i ‘Don Quijote’, el 
dia 10) dins de l’abonament a 
l’Auditori Municipal Músic Ra-
fael Beltrán Moner i una altra 
obra del cicle Escena Familiar, el 
diumenge 4 al Teatre Els XIII.

La Casa de L’OLi expOsa Les 
Ceràmiques de gran fOrmat 
de L’artista rafa gaLindO

U La Casa de l’Oli ha exposat, fins al 
27 de novembre, una mostra de 
l’obra més recent del ceramista Rafa 
Galindo. L’exposició va incloure gerros 
de gres de gran format.

El regidor de Cultura, Eduardo Pérez, va detallar els actes previstos a la ciutat.

Societat
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L’humorista gràfic, Enric Arenós, amb el regidor de Cultura, Eduardo Pérez.

L’artista Quique dóna 
més de 28.000 vinyetes a 
l’Arxiu Municipal

L’humorista gràfic Enric Are-
nós, més conegut com Quique, 
ha donat a l’Arxiu Municipal 
la seua ingent producció, que 
ascendeix a prop de 30.000 
vinyetes. El regidor de Cultu-
ra, Eduardo Pérez, ha agraït 
el dibuixant «la seua gran ge-
nerositat amb la seua ciutat» i 
ha destacat que «des de l’Arxiu 
Municipal se salvaguardarà i 
realçarà tot aquest treball que 
quedarà per a la posteritat i per 
a les generacions del futur, ja 
que han marcat tota una època 
tant en mitjans de comunica-
ció com en altres àmbits». Les 
vinyetes es poden consultar i 
visualitzar també en la pàgina 
web de l’Arxiu. 

La producció de més de 
28.000 vinyetes de Quique va 
ser exposada el mes de març 
passat al Museu de la Ciutat 

Casa de Polo, en una mostra 
que «va aconseguir un gran 
èxit de visites per part dels 
nostres veïns i d’interessats 
de diferents punts». A més, el 
treball de l’humorista gràfic 
ha servit també per a il·lustrar 
un espai públic dins del Pla 
d’embelliment urbà de la Regi-
doria de Territori.

Són 60 anys de trajectòria 
professional. Sis dècades ca-
rregades de records i un ar-
xiu gràfic impressionant, amb 
un total de 28.391 vinyetes --
amb l’anàlisi humorística de 
l’actualitat diària-- publicades 
en un centenar de revistes i sis 
diaris d’Espanya. Els primers 
passos de Quique en aquest 
món els va donar el 1956, amb 
la publicació d’alguns dels seus 
treballs inicials en la revista 
‘Jaimito’.



Agenda

un taller convida els joves 
a descobrir les tradicions 
nadalenques de la localitat

L’Espai Jove acull del 14 al 23 
de desembre el taller Cultura i 
tradicions a les festes de Nadal, 
està dirigit per Ernest Peset i Gra-
cia Ripollés. Un seguit de tallers 
didàctics i activitats perquè els es-
colars puguen conéixer l’evolució 
de la celebració del Nadal per 
part de la societat vila-realenca al 
llarg de la seua història recent.

U

vila-real commemora el dia 
més curt per a difondre la 
cultura del curtmetratge

El 21 de desembre és el Dia 
Internacional del Curtmetratge i 
per això se celebra el dia més curt 
(ED + C), una cita d’àmbit global 
de la qual Vila-real és subseu i 
l’objectiu és la difusió del curt-
metratge a través de projeccions 
públiques i gratuïtes. A càrrec de 
Sal de la Fila, a partir de les 16 ho-
res a l’Espai Jove.

U

concert solidari de la 
banda jove de la um la lira a 
l’auditori municipal

L’Auditori Municipal Músic Ra-
fael Beltrán Moner serà l’escenari 
de l’habitual concert solidari de 
la Banda Jove de la UM La Lira 
amb la col·laboració de la Regido-
ria de Joventut. La cita serà el dia 
23 a les 18.30 hores i el preu de 
l’entrada donatiu és de 5 € i tam-
bé hi ha fila 0. Les entrades estan 
disponibles a l’Espai Jove.

U

els missatgers dels reis 
d’orient arrepleguen les 
cartes solidàries 

Com cada 26 de desembre a Vi-
la-real, els missatgers de Ses Ma-
jestats els Reis d’Orient arribaran 
a la plaça Major per a recollir les 
cartes de tots els xiquets i les xi-
quetes. Totes les cartes portaran 
el corresponent segell de Joven-
tut Antoniana, que es podrà ad-
quirir allí mateix. L’arribada de 
la comitiva serà a les 11 hores.

U

els menuts tanquen l’any 
gaudint de les activitats del 
parc infantil nadalàndia

El Centre de Congressos, Fires 
i Trobades albergarà del 27 al 30 
de desembre Nadalàndia, un parc 
infantil gratuït amb activitats, 
atraccions, espectacles i espais 
adreçats a la diversió de xiquets, 
xiquetes i joves de fins a 12 anys 
durant les vacances. L’horari 
d’obertura és de 10.00 a 13.00 ho-
res i de 16.00 a 19.30 hores.

U
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telèfons d’interés
AJUNTAMENT
Plaça Major s/n  .   .   .   .   .   .   .   .   .   .   .   .   .  96454700
PROP
Carrer Josep ramon Batalla, 38   .  .  964547170
CADASTRE MUNICIPAL
Plaça Major s/n quarta planta  .  .  .  964547001
PISCINES COBERTES YUREMA REQUENA
Carrer de Joanot Martorell, 62  .   .   .  964529356
POLICIA LOCAL
C/ de Josep Ramon Batalla, 62  .  .  .  964547010
RECAPTACIÓ MUNICIPAL
Carrer Josep ramon Batalla, 6 
planta baixa  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  . 964547060
POLICIA NACIONAL
Carrer de la Comunió, 1   .  .  .  .  .  . 964522100
AGÈNCIA LOCAL D’ENERGIA I MEDI AMBIENT
Carrer Ponent Baix, 65 pl . baixa  .   .  964547250
AGÈNCIA TRIBUTARIA
Avinguda del Mediterrani, 1 
planta baixa  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  . 901223344
ATENCIÓ I TRÀMITS
Plaça Major s/n planta baixa  .  .  .  .  964547000
AUDITORI MUNICIPAL
Avinguda de la Murà  .  .  .  .  .  .  .  .  964547200
CÁRITAS
Carrer Calvari, 199 planta baixa .   .  964535343
CEAM VILA-REAL
Carrer Gamboa 29  .   .   .   .   .   .   .   .   .   .  964526897
CEMENTERI MUNICIPAL
Camí ermita s/n  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  964520073
CORREOS
Carretera d’Onda s/n   .  .  .  .  .  .  .  .  964530614

direccions d’interés
BIBLIOTECA SECCIÓ INFANTIL PIUS XII
Avinguda de Pius XII, 43: 964547232
AGÈNCIA DE LECTURA EL PILAR
Carrer Martí l’Humà, 24: 964547233
ARXIU MUNICIPAL DE VILA-REAL
Avinguda de la Murà, 14: 964547220
BIBLIOTECA MUNICIPAL-AGÈNCIA DE SOLADES
Carrer de Solades, 25: 964547230
CASA DE L’OLI:
Plaça de Mossén Ballaster, 1: 964547222
CULTURA - AUDITORI MUNICIPAL: Avinguda de 
la Murà, 1: 964547200

MUSEU DE LA CIUTAT CASA DE POLO:
Carrer de Joan Fuster, 33: 964547222
MUSEU ETNOLÒGIC: Ermitori de la Mare de Déu: 964547222
AGÈNCIA LOCAL D’HABITATGE: Plaça Major, s/n: 964547000
AMICS: Carrer Betxí, 49: 964547138
ASSOCIACIÓ DE COMERCIANTS DEL MERCAT CENTRAL
Plaça Colom, s/n: 964520838
CÀMARA DE COMERÇ - VIVER D’EMPRESES I i II
Carrer Monestir de Poblet, 24: 964506661/964533681
CASA DE LA DONA: Carrer de Santa Sofia, 2: 964547160
FUNDACIÓ GLOBALIS:
Carrer Monestir de Poblet, 15 . Despatx 39: 964054522
CENTRE DE DIA LLUÍS ALCANYÍS: Carrer del Molí, 4-A: 964547140
CENTRE DE DIA TERAPÈUTIC: Carrer de la soledat, 27: 964538465
COMUNITAT DE REGANTS: Carrer del Mestre Goterris, 11: 964521995
GD’OS, GESTIÓ D’OBRES I SERVEIS . Camí de Betxí, 26: 010 / 954547100
INSTITUT NACIONAL DE LA SEGURETAT SOCIAL:
Carrer València, 31-A: 964521341
FACSA: Carrer de Carles Sarthou, 10: 964527680
ESCOLA TALLER: Avinguda d’Europa, 34: 964500153

trenes
VILA-REAL - CASTELLÓ: 
Dilluns a divendres a 6 .55, 7 .05, 7 .33 (CIVIs), 
7 .50, 8 .03 (CIVIs), 8 .20, 8 .33 . (CIVIs), 8 .57, 9 .20, 
9 .46, 10 .20, 10 .47, 11 .20, 11 .47, 12 .20, 12 .47, 
13 .20, 13 .47, 14 .20, 14 .47, 15 .03 (CIVIs), 15 .30, 
15 .47, 16 .04 (CIVIs), 16 .30, 16 .47, 17 .20, 17 .47, 
18 .20, 18 .47, 19 .03 (CIVIs), 19 .35, 19 .46, 20 .03 
(CIVIs), 20 .30, 20 .47, 21 .20, 21 .46, 22 .20, 22 .47, 
23 .30 . en fin de semana a las 8 .20, 9 .20, 10 .20, 
11 .20, 12 .20, 13 .20, 14 .20, 15 .30, 16 .30, 17 .20, 
18 .20, 19 .35, 20 .30, 21 .20, 22 .20, 23 .30 .

CASTELLÓ - VILA-REAL: 
Dilluns a divendres a 5 .55, 6 .15, 6 .45 (CIVIs), 
7 .02, 7 .17 (CIVIs), 7 .35, 7 .47 (CIVIs), 8 .05, 8 .20, 
8 .55, 9 .20, 9 .50, 10 .20, 10 .50, 11 .20, 12 .00, 12 .20, 
12 .50, 13 .25, 13 .50 (CIVIs), 14 .15, 14 .30, 15 .05 
(CIVIs), 15 .20, 15 .35, 15 .50, 16 .20, 16 .50, 17 .20, 
18 .00, 18 .20 (CIVIs), 18 .25, 18 .50, 19 .15 (CIVIs), 
19 .20, 19 .50, 20 .20, 20 .50, 21 .20, 21 .50, 22 .30 . en 
fin de semana a las 7 .35, 8 .20, 9 .20, 10 .20, 11 .20, 
12 .20, 13 .25, 14 .30, 15 .35, 16 .20, 17 .20, 18 .25, 
19 .20, 20 .20, 21 .20, 22 .30 .

VILA-REAL - VALÈNCIA: 
Dilluns a divendres a 6 .02, 6 .21, 6 .50 (CIVIs), 
7 .09, 7 .22 (CIVIs), 7 .41, 7 .54, 8 .10 (CIVIs), 8 .26, 
9 .02, 9 .26, 9 .56, 10 .26, 10 .56, 11 .26, 12 .07, 12 .26, 
12 .56, 13 .31, 13 .56, 14 .20 (CIVIs), 14 .36, 15 .11, 
15 .25 (CIVIs), 15 .41, 15 .56, 16 .26, 16 .56, 17 .26, 
18 .07, 18 .25 (CIVIs), 18 .31, 18 .56, 19 .20 (CIVIs), 
19 .26, 19 .57, 20 .26, 20 .56, 21 .26, 21 .56, 22 .36 . en 
fin de semana a las 7 .41, 8 .26, 9 .26, 10 .26, 11 .26, 
12 .26, 13 .31, 14 .36, 15 .41, 16 .26, 17 .26, 18 .31, 
19 .26, 20 .26, 21 .26, 22 .36 .

AjuntAment
de VilA-reAl
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